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rozmowa miesiąca

Tramwajowy  
zawrót głowy

Ucieszył mnie powrót tramwa-
jów do naszego miasta i nie je-
stem zapewne w  tym uczuciu 
odosobniony. Tramwaje są wy-
jątkowym środkiem transportu, 
dodającym miastom wyjątko-
wości kolorytu. Szczególnie te 
nowoczesne i  niskopodłogowe 
wagony, jak te z bydgoskiej Pesy, 
które dopiero teraz rozpoczęły kursowanie po Dą-
browie Górniczej.
Oczywiście powrotowi tramwajów nie towarzyszy-
ły tylko zachwyty. Ktoś szybko zauważył, że wcale 
nie jest tak kolorowo, bo po mieście kursują także 
starsze wagony z wysoką podłogą. To prawda. Dziś 
„tylko” dwie trzecie kursów po mieście wykonują 
niskopodłogowe tramwaje. Nie obrażam się jednak 
na rzeczywistość, bo Tramwaje Śląskie planują już 
zakup kolejnych nowoczesnych wagonów, które za-
witają i do nas. Cierpliwości.
Tematem, który bardziej niż tramwaje rozpala obec-
nie nasze głowy, są dziury w drogach. Tym bardziej 
zachęcam do lektury tekstu na stronie 10. To dobre 
wieści, bo miejsca już „kultowe”, jeśli chodzi o łata-
nie ubytków, jak ulica Młodych czy rondo na Zielo-
nej, wkrótce zmienią się nie do poznania.

Komentarz 
naczelnego
Piotr Purzyński

O tym, dlaczego ta kadencja 
samorządowa była inna od poprzednich, 
o ważnych inwestycjach zrealizowanych 
w Dąbrowie Górniczej oraz o zbliżających 
się wyborach samorządowych 
rozmawiamy z Marcinem Bazylakiem, 
prezydentem Dąbrowy Górniczej.
Przegląd Dąbrowski: Panie 
Prezydencie, jak ocenia Pan 
mijającą kadencję samorzą-
dową?
Marcin Bazylak: – Była to jed-
na z najtrudniejszych kaden-
cji w ponad 30-letniej historii 
samorządu terytorialnego 
w Polsce. Epidemia Covid-19 
i stan zagrożenia epidemicz-
nego obowiązujący przez po-
nad 30 miesięcy, wybuch woj-
ny w  Ukrainie i  napływ fali 
uchodźców, którzy w  Polsce 

znaleźli bezpieczne schronie-
nie, lawinowy wzrost inflacji 
czy nieprzychylność rządu PiS 
i systematyczne pomniejszanie 
dochodów samorządów. To 
niezwykle trudne wyzwania, 
z  którymi przyszło nam się 
mierzyć w ostatnich latach.
Nie przeszkodziło to jednak 
w realizacji kluczowych dla 
miasta inwestycji.
– Nie przeszkodziło, bo w Dą-
browie Górniczej stawiamy na 
dialog i współpracę – zarówno 

lokalnie, jak i na szczeblu cen-
tralnym. Dlatego też realizu-
jąc swoje obietnice, starałem 
się przede wszystkim współ-
pracować ze wszystkimi śro-
dowiskami i  organizacjami 
działającymi w mieście.
Ta kadencja to niewątpliwie 
czas realizacji dużych inwesty-
cji infrastrukturalnych, które 
mogliśmy zrealizować dzięki 
ogromnemu wsparciu ze środ-
ków unijnych. To m.in. moder-
nizacja głównych dróg w mie-

Tradycja 
w Dąbrowie 
nie ginie. Panie 
z dąbrowskich 
Kół Gospodyń 
spotkały się 
w Domu Kultury 
Ząbkowice na 
wyszkubku, czyli 
skubaniu pierza 
i biesiadowaniu.

Foto-przegląd

DIALOG POZWALA ROZWIJAĆ MIASTO 
I BUDUJE ZAUFANIE
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ście wraz z linią tramwajową 
czy budowa centrów przesiad-
kowych z  wyczekiwanym od 
lat remontem dworca i budową 
sieci dróg rowerowych. Były 
to ważne inwestycje znacząco 
podnoszące jakość życia w na-
szym mieście.
Podsumowując – gdy patrzę na 
projekty, które zrealizowaliśmy 
w ostatnich pięciu latach, od-
czuwam wielką satysfakcję. Da-
liśmy radę w naprawdę ciężkich 
warunkach. Moim współpra-
cownikom i wszystkim, który 
udzielili nam wsparcia – należą 
się wielkie podziękowania.
Sporo zmieniło się również 
w szpitalu.
– Porządkowanie spraw szpi-
tala rozpoczęliśmy od audytu 
i  zmiany stylu zarządzania. 
Doprowadziliśmy też do ugo-
dy z  wykonawcą rozbudowy 
szpitala. Obecnie sytuacja Za-
głębiowskiego Centrum Onko-
logii jest dobra, placówka po-
zyskała nowe kontrakty, w tym 
na leczenie onkologiczne, m.in. 
niezwykle dokładne badania 
PET. Przede wszystkim Zagłę-
biowskie Centrum Onkologii, 
będące jednym z najnowocze-
śniejszych ośrodków w regio-
nie, ma zapewnione stabilne 
funkcjonowanie. To wszystko 
pozwala patrzeć na szpital z na-
dzieją, ale należy pamiętać, że 
w tej kwestii jeszcze dużo pra-
cy przed nami, m.in. starania 
o  środki unijne z  Krajowego 
Planu Odbudowy, które pozwo-
lą na modernizację placówki.
Nie mniej uwagi poświęcono 
szkołom i przedszkolom.
– Na inwestycje w  obszarze 
oświaty przeznaczyliśmy łącznie 
ponad 185 mln zł. Na tę kwotę 
składają się zarówno mniejsze, 
doraźne prace remontowe, jak 
i  kompleksowe modernizacje 
i rozbudowy przedszkoli i szkół. 
Warto tu wymienić  m.in. re-
mont i rozbudowę 10 przedszko-
li na terenie miasta, budowę sali 
gimnastycznej oraz rozbudowę 
budynku Zespołu Szkolno-

-Przedszkolnego nr 1 w Błędo-
wie, kompleksową termomo-
dernizację Zespołu Szkół nr 4 
na Łęknicach oraz rozpoczęcie 
prac związanych z rozbudową 
i modernizacją Szkoły Podsta-
wowej nr 26 w Łośniu.
A  co dalej z  Fabryką Pełną 
Życia?
– To projekt, który w najbliż-
szym czasie mocno przyspieszy. 
Stanie się tak za sprawą ponad 
78 mln zł dotacji z Funduszu 

Sprawiedliwej Transformacji. 
Środki te pozwolą na rozpo-
częcie pierwszego etapu prac 
budowlanych na terenie dawnej 
fabryki obrabiarek Defum.
Przypomnę, że w  roku 2019 
wyremontowaliśmy budynek 

fabrycznego warsztatu, w ko-
lejnych latach dokonaliśmy 
koniecznych wyburzeń i  za-
bezpieczeń, a stworzona przy 
warsztacie przestrzeń z  licz-
nymi punktami gastrono-
micznymi stała się ulubionym 
miejscem spotkań dąbrowian. 
Jednocześnie, spółka Fabryka 
Pełna Życia przygotowywała 
wnioski o dofinansowanie, pro-
jekty budowlane i wykonawcze 
rewitalizacji przestrzeni pu-
blicznych i dawnych hal. Dzięki 
temu teren Fabryki jest gotowy 
do rozpoczęcia inwestycji.
A zatem dąbrowianki i dąbro-
wianie w końcu doczekają się 
nowego centrum miasta. Na 
co jeszcze mogą liczyć w przy-
padku Pana wygranej w tego-
rocznych wyborach samorzą-
dowych?
– Wierzę w naszą wspólną wy-
graną – wielu środowisk i orga-
nizacji, które łączy przekonanie, 
że tylko razem, bez względu na 
partyjne szyldy, możemy sku-
tecznie rozwijać nasze miasto, 
by Dąbrowa Górnicza stawała 
się miejscem przyjaznym dla 
wszystkich mieszkańców, nie-
zależnie od ich wieku, statusu 
społecznego i światopoglądu.
Mówię o  tym, po pierwsze 
dlatego, że w  wyborach na 
prezydenta naszego miasta 
startuję z własnego komitetu 

„Dąbrowianie Razem”, któ-
ry uzyskał szerokie popar-
cie, m.in. Nowej Lewicy, Pol-
ski 2050 Szymona Hołowni 
czy Ruchu Samorządowego 
Tak dla Polski. Jednocześnie 
komitety Koalicji Obywatel-
skiej i Towarzystwa Przyjaciół 
Dąbrowy Górniczej zdecydo-
wały o poparciu mojej osoby 
i niewystawianiu swoich kan-
dydatów na urząd prezydenta 
miasta. Po drugie, bo udało 
nam się stworzyć samorządo-
wą listę kandydatów do rady 
miejskiej, na której znaleźli się 
ludzie Lewicy, Trzeciej Drogi 
i liderzy lokalnych środowisk.
Jeśli wygramy, a głęboko w to 
wierzę, będziemy kontynu-
ować przemianę Dąbrowy 
Górniczej w miasto nowocze-
sne: z wygodnym transportem 
publicznym, dobrą infrastruk-
turą komunikacyjną dosko-
nale przygotowaną dla ruchu 
rowerowego (w obrębie miasta 
i terenów rekreacyjnych), ale 
też z  bezpiecznymi drogami 
i  wygodnymi chodnikami. 
Miasto z solidną ofertą eduka-
cyjną, perspektywiczną pracą 
(w usługach i nowoczesnych 
zakładach produkcyjnych), do-
brym klimatem do prowadze-
nia własnego biznesu i łatwym 
dostępem do tanich mieszkań 
(TBS-y, mieszkania komunal-

ne, wynajem długoterminowy 
w formule SAN). Miasto czy-
ste, uporządkowane i zielone 
– zaadaptowane do zmian 
klimatycznych. Nadal też bę-
dziemy wspierać przemianę 
Dąbrowy Górniczej w miasto 
obywatelskie, w którym ludzie 
się przyjaźnią i wzajemnie so-
bie pomagają.
Jakich inwestycji możemy się 
spodziewać w najbliższych la-
tach?
– O kilku już wspomnieliśmy. 
Przed nami m.in. zakończenie 
budowy 3 budynków miesz-
kalnych w formule TBS przy 
ul. Kwiatkowskiego, budowa 
nowych dróg i  dróg rowero-
wych, m.in. drogi łączącej ul. 
Legionów Polskich z ul. Sobie-
skiego, nowej drogi łączącej ale-
ję Zagłębia Dąbrowskiego z ul. 
Kolejową wzdłuż torów kole-
jowych, kontynuacja remontu 
ul. Kasprzaka, remont ul. Mło-
dych, przebudowa ul. Podlesie, 
kontynuacja przebudowy ul. 
Ujejskiej oraz ul. Broniewskie-
go wraz z przyległymi, urucho-
mienie dąbrowskiego program 
remontów chodników – „Nowe 
chodniki w Twojej dzielnicy”, 
na który chcemy przeznaczyć 
co najmniej 4 miliony złotych 
rocznie, kompleksowa moder-
nizacja Domu Kultury Ząb-
kowice wraz z  otoczeniem, 
zagospodarowanie budynków 
dworcowych i  kontynuacja 
generalnych remontów szkół 
i przedszkoli.
Nie zamierzamy zwalniać 
z przemianą Dąbrowy Gór-
niczej, a  nasze projekty 
wynikają z  przemyślanej, 
przedyskutowanej z miesz-
kańcami strategii rozwoju. 
Mówię tu o  Strategii „Dą-
browa Górnicza 2030”. To 
obszerny dokument, który 
zawiera dokładny spis celów 
operacyjnych, a także bardzo 
konkretną listę projektów, na 
realizację których umówili-
śmy się z mieszkańcami na-
szego miasta. 

rozmowa miesiąca

Ta kadencja to 
niewątpliwie 
czas realizacji 
dużych inwestycji 
infrastrukturalnych, 
które mogliśmy 
zrealizować dzięki 
ogromnemu wsparciu 
ze środków unijnych.

DIALOG POZWALA ROZWIJAĆ MIASTO 
I BUDUJE ZAUFANIE Luty 2023. Spotkanie na placu 

budowy centrum przesiadkowego 
z ówczesnym wojewodą 
Jarosławem Wieczorkiem
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puls miasta
Komunikacja

Kompleksowa przebudowa 
układu komunikacyjnego 
w Dąbrowie Górniczej objęła 
odcinek od ul. Kasprzaka do 
granicy Dąbrowy Górniczej 
z Będzinem, wzdłuż al. Piłsud-
skiego, ul. Królowej Jadwigi 
i ul. Sobieskiego. Zmoderni-
zowany odcinek dwutorowej 
linii tramwajowej ma ok. 4600 
metrów długości, a wliczając 
pętlę, przebudowa objęła około 
10000 metrów toru pojedyn-
czego.

Prezes Tramwajów 
Śląskich: Warto było 
poczekać
Inwestycja była wspólnym 
zadaniem spółki Tramwaje 

Śląskie i  miasta, które jest 
inwestorem dla części dro-
gowej. Prace rozpoczęły się 
w  połowie listopada 2021 
roku, a  regularne kursowa-
nie linii tramwajowych zosta-
ło zawieszone w marcu 2022 
roku.
Generalnym wykonawcą była 
krakowska firma ZUE S.A. 
Zadanie tramwajowe to jeden 
z  elementów „Zintegrowa-
nego Projektu moderniza-
cji i  rozwoju infrastruktury 
tramwajowej w  Aglomeracji 
Śląsko – Zagłębiowskiej wraz 
z zakupem taboru tramwajo-
wego” współfinansowanego 
przez Unię Europejską.
– Wprawdzie zakładaliśmy, że 
inwestycja zostanie ukończona 

nieco wcześniej, jednak już na 
etapie realizacji zaszły istotne 
zmiany w  projekcie zakresu 
miejskiego, co finalnie wpły-
nie bardzo pozytywnie na 
płynność i bezpieczeństwo ru-
chu w mieście, więc warto było 
dołożyć nieco czasu, by zyskać 
świetny układ drogowo-toro-
wy. Jesteśmy zadowoleni, że 
mimo różnych trudności i wy-
zwań, generalny wykonawca 
stanął na wysokości zadania 
i zrealizował prace w dobrym 
tempie – zauważa Bolesław 
Knapik, prezes Tramwajów 
Śląskich.
Od poniedziałku 19 lutego 
wyczekiwany przez dąbro-
wian ruch tramwajowy został 
przywrócony. Co istotne, 2/3 
wszystkich kursów obsługi-
wana jest wagonami nisko-
podłogowymi, co znacząco 
poprawia komfort korzystania 
z komunikacji tramwajowej.
Torowisko wykonane zostało 

w  konstrukcji klasycznej na 
podkładach strunobetono-
wych, a na przejazdach przez 
jezdnie oraz przy przystan-
kach tramwajowych ułożono 
prefabrykowane płyty torowe. 
W  obu przypadkach zasto-
sowane zostały nowoczesne 
systemy elastycznego monta-
żu szyn, ograniczające emisję 
hałasu i drgań.
Przebudowanych zostało 16 
peronów przystankowych 
(w  tym 4 perony na zinte-
growanych tramwajowo-au-
tobusowych przystankach 
Gołonóg Manhattan i  Dą-
browa Górnicza Aleja Róż), 
wybudowano 3 nowe perony 
przystankowe, zamontowano 
smarownice torowe, przebu-
dowano układy odwodnienio-
we oraz sieć trakcyjną wraz 
z  układem zasilania. Przy 
Urzędzie Pracy przebudowa-
na została pętla wraz z torem 
odstawczym.

Prezydent Marcin 
Bazylak: Wyższy 
poziom komunikacji

W  zakresie miejskim za-
danie objęło  m.in.: prze-
budowę układu drogo-
wego wraz z  likwidacją 
sygnalizacji świetlnych 
i przebudową skrzyżowań 
na skrzyżowania o ruchu 
okrężnym, budowę i prze-
budowę chodników, cią-
gów pieszo-rowerowych, 
dróg dla rowerów oraz 
zieleńców, przebudowę 
przejścia podziemnego na 
Manhattanie, likwidację 
barier architektonicznych 
w  postaci dwóch kładek 
oraz czterech przejść pod-
ziemnych, a także budowę 
wyniesionych przejść dla 
pieszych oraz nowocze-
snego układu oświetlenia 
ulicznego.

– Naszym celem było uspoko-
jenie ruchu samochodowego 
na głównej osi transporto-
wej miasta, stworzenie infra-
struktury przyjaznej pieszym 
i  rowerzystom, zintegrowa-
nie komunikacji autobusowej 
z  tramwajową oraz wprowa-
dzenie komunikacji tram-
wajowej na wyższy poziom 
dzięki nowoczesnym toro-
wiskom oraz wygodnym ni-
skopodłogowym tramwajom, 
które będą teraz kursować po 
naszym mieście – podkreśla 
Marcin Bazylak, prezydent 
Dąbrowy Górniczej. PPfo
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Przystanek Gołonóg Centrum

Nowy podjazd i schody od strony Brodwayu

Tramwaje wróciły

Od poniedziałku 19 lutego tramwaje linii nr 21, 22 i 28 znów wożą pasażerów po naszym mieście. Komfort 
podróżowania zwiększyło nie tylko zmodernizowane torowisko, ale i niskopodłogowe wagony, które wcześniej 
do Dąbrowy Górniczej nie kursowały.
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puls miasta
Zdrowie i profilaktyka

Panie znów 
pokażą 
swoją siłę
Po udanej zeszłorocznej edycji, pora na kolejną 
odsłonę „Siły kobiet”. Wydarzenie, które do 
Pałacu Kultury Zagłębia zawita 6 marca, tym 
razem odbędzie się pod hasłem „Profilaktyka 
zaczyna się w głowie, a moc jest w nas”.
„Siła kobiet” podzielona będzie 
na dwa bloki. Dopołudniowy 
skierowany do młodzieży i popo-
łudniowy otwarty dla wszystkich 
uczestniczek. – „Siła kobiet” to 
wydarzenie dla kobiet w każdym 
wieku. Przychodząc do PKZ, 

panie mają wynieść coś dla sie-
bie, oderwać się od codziennych 
spraw. Sporo miejsca poświęci-
my m.in. profilaktyce zdrowot-
nej i dobrostanowi psychicznemu 
– podkreśla Monika Jochymek-
-Borończyk ze stowarzyszenia 

„Równe Babki”, które jest głów-
nym organizatorem imprezy.

Czas dla młodych
– Podczas panelu dla mło-
dzieży będzie można poroz-
mawiać z  filozofem i  teolo-
giem o  tożsamości płciowej, 
seksualnej i  romantycznej. 
Spotkanie z psychologiem to 
okazja do rozmów o motywacji 
i wyznaczaniu swoich celów. 
Aspektowi ciała poświęcone 
będą warsztaty z psychodiete-
tykiem. Wszystko ukierunko-
wane będzie na danie wsparcia 
młodym ludziom i sprawienie, 
żeby czuli się dobrze sami ze 
sobą – zapowiada Monika Jo-
chymek-Borończyk.

W godz. 16-17 w pałacowym holu 
stanie ponad 30 stoisk, gdzie bę-
dzie można m.in. zasięgnąć porad 
lekarzy, rehabilitantów, przed-
stawicieli instytucji publicznych, 
a także kupić wyroby rękodziel-
nicze. O godz. 17 w sali teatralnej 
rozpocznie się konferencja.

Moc jest w nich
– Program jest bardzo ciekawy. 
Diabetyk opowie o cukrzycy, pi-
sarka Anna Podsiadło o swojej 
twórczości. Będzie można wysłu-
chać żywej historii dwóch kobiet, 
które podzielą się swoimi do-
świadczeniami i przeżyciami. To 
opowieść, którą można się wzru-
szyć i zmotywować do działania. 
Dźwięki gongów będą okazją do 

relaksacji, a trener przekona, że 
moc jest kobietą. Swoje prace za-
prezentuje malarka, która por-
tretuje kobiety i przelewa emocje 
na płótno. Będzie również część 
artystyczna, a  dla wszystkich 
przygotowaliśmy upominki. 
Wśród uczestniczek rozlosujemy 
też nagrody – wylicza Monika 
Jochymek-Borończyk.
W zeszłym roku PKZ podczas 
pierwszej edycji „Siły kobiet” 
odwiedziło ponad 1000 kobiet. 
W tym roku organizatorki go-
towe są przyjąć podobną liczbę 
pań. Udział w wydarzeniu jest 
bezpłatny. Zapisy na stronie app.
evenea.pl/event/konferencjasila-
kobiet2/ 

PK

Sprawdź jakość powietrza
17 czujników rozmieszczonych na terenie miasta umożliwia monitorowanie 
stężenia pyłów zawieszonych PM10 i PM2,5. Dane z punktów pomiarowych 
podawane są w czasie rzeczywistym.
System monitoringu jakości 
powietrza działa w  Dąbro-
wie Górniczej od 2017 roku. 
Po przerwie spowodowanej 
zmianą operatora, 2 lutego 
przywróciliśmy możliwość 
monitorowania stężenia py-
łów PM10 i PM2,5.
Obecnie system obsługuje 
firma Syngeos, która roz-
mieściła na terenie miasta 17 
czujników. Dane z punktów 
pomiarowych są dostęp-
ne w  czasie rzeczywistym 
w moblinej aplikacji „Synge-
os – nasze powietrze”, którą 

można pobrać na smartfony 
z systemami Android i IOS.
Monitoringowi jakości po-
wietrza dedykowana jest 
także strona www.naszepo-
wietrze.pl. W obu przypad-
kach należy wybrać Dąbrowę 
Górniczą, a następnie jeden 
z 17 punktów pomiarowych.
– Jakość powietrza monitoru-
jemy w mieście od 2017 roku. 
Obserwujemy, że poprawia 
się ono z roku na rok. Spo-
ra w tym zasługa programu 
wymiany pieców węglowych. 
Dzięki dofinansowaniu do tej 

pory zlikwidowanych zosta-
ło prawie pięć tysięcy takich 
pieców – podkreśla Marcin 
Janik, naczelnik Wydziału 
Ochrony Środowiska w Urzę-
dzie Miejskim w Dąbrowie 
Górniczej.
W ramach Programu Ogra-
niczenia Niskiej Emisji na 
lata 2024-2026 dąbrowianie 
mogą już składać kolejne 
wnioski o  dofinansowanie 
do zmiany starego sytemu 
ogrzewania opartego na pa-
liwie stałym.

PP
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nasze sprawy
Wybory samorządowe 2024

Nowy podział miasta 
na okręgi wyborcze
Podczas zaplanowanych 
na 7 kwietnia wyborów 
samorządowych 
mieszkańcy Dąbrowy 
Górniczej wybiorą 25 
radnych nie w pięciu, jak 
do tej pory, lecz w czterech 
okręgach wyborczych. 
W związku z tym nowym 
podziałem, warto 
wcześniej sprawdzić, gdzie 
będziemy głosować.
Podział miasta na cztery okrę-
gi wyborcze to konsekwencja 
decyzji Rady Miejskiej w Dą-
browie Górniczej sprzed kil-
ku lat. Radni zdecydowali 
wtedy o podziale miasta na 18 
dzielnic. I do takiego podziału 
liczbę okręgów i obwodów wy-

borczych w wyborach samo-
rządowych dostosował teraz 
Komisarz Wyborczy w Kato-
wicach. Co to oznacza?
Tak jak do tej pory wybierzemy 
w Dąbrowie Górniczej 25 rad-
nych, lecz już w czterech, a nie 
w pięciu okręgach. Liczba man-
datów przypisana do każdego 
okręgu wynika z  liczby osób 
zamieszkujących w okręgu.
– Nowe granice okręgów 
i  liczba mandatów do obsa-
dzenia upraszczają orienta-
cję co do tego, jakie tereny 
reprezentować będą nowo 
wybrani radni. W  efekcie 
nowego podziału nie będzie 
sytuacji, w której na przykład 
mieszkańcy osiedla Kasprza-
ka mają wspólnego reprezen-
tanta z mieszkańcami Ujejsca, 
mimo że są częścią Gołono-
ga, a  ich bieżące potrzeby są 
często odmienne – podkreśla 
Paweł Gradzik, naczelnik Wy-
działu Spraw Obywatelskich 
w Urzędzie Miejskim w Dą-
browie Górniczej.

Nie zmienia się natomiast 
liczba obwodów do głosowa-
nia (65). W związku z nowym 
podziałem na okręgi, warto 
jednak sprawdzić, gdzie mie-
ścić się będzie siedziba ob-
wodowej komisji wyborczej 
właściwa dla konkretnego 
miejsca zameldowania. Przy 
okazji zmian liczby okręgów, 
uporządkowano bowiem nu-
merację obwodów, z których 
część została przeniesiona do 
nowych lokalizacji. To kon-
sekwencje rozdzielenia sie-
dzib obwodowych komisji, 
które znajdują się w różnych 
okręgach. Przy okazji o  6 
zwiększyła się liczba lokali 
przystosowanych dla osób 
z ograniczoną ruchomością.

Ze szczegółowymi informacja-
mi o podziale miasta na okrę-
gi i obwody wyborcze można 
zapoznać się pod adresem  
www.bip.dabrowa-gornicza.pl/180439 
(BIP-Menu Spisy podmiotowe/
Wybory/Wybory Samorzą-

dowe/Wybory 2024). Tam też 
znajduje się szczegółowa mapa 
z naniesionymi granicami no-
wych obwodów do głosowania 
i ich siedzibami. W najbliższym 
czasie uruchomiona zostanie 
także internetowa platforma, 

na której każdy mieszkaniec 
w  prosty i  intuicyjny sposób 
sprawdzi swoją przynależność 
do konkretnego obwodu gło-
sowania i miejsce do oddania 
głosu.

PP

OKRĘG I (5 MANDATÓW)  
Dzielnice: Mydlice, Śródmieście

OKRĘG II (6 MANDATÓW) 
Dzielnice: Reden, Zielona-
Pogoria, Antoniów

OKRĘG III (7 MANDATÓW)  
Dzielnice: Gołonóg Wschodni, 
Gołonóg Południowy,  
Gołonóg Północny

OKRĘG IV (7 MANDATÓW) 
Dzielnice: Strzemieszyce 
Wielkie, Strzemieszyce Małe,
Łosień, Łeką, Okradzionów,
Błędów, Ząbkowice, Ujejsce,
Trzebiesławice, Tucznawa-
Bugaj-Sikorka

Wszystkie dane dotyczące zmian okręgów 
i obwodów na terenie Dąbrowy Górniczej znajdują 
się już w Centralnym Rejestrze Wyborców. To, 
do którego obwodu jesteśmy przypisani, można 
sprawdzić w aplikacji mObywatel (zakładka 
Wybory). Dane można również zweryfikować 
osobiście w Urzędzie Miejskim w Dąbrowie 
Górniczej w Wydziale Spraw Obywatelskich 
Biuro Obsługi Klienta – stanowiska nr 31 i 32 
– sprawy meldunkowe (istnieje możliwość 
umówienia dogodnego terminu wizyty przez 
stronę www.kalendarz.dg.pl). Na wymienionych 
stanowiskach można również załatwić wszelkie 
formalności umożliwiające oddanie głosu 
w najbliższych wyborach – zameldowanie na pobyt 
stały lub ujęcie w stałym obwodzie głosowania.
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Wyróżnienia

„Złoty Laur” dla 
wyjątkowych dąbrowian
Stefan Pobideł, prezes Towarzystwa 
Przyjaciół Dąbrowy Górniczej 
„Odrodzenie” i Danuta Lech, prezeska 
Dąbrowskiego Stowarzyszenia Rodzin 
w Kryzysie, zostali wyróżnieni „Złotym 
Laurem im. Adama Piwowara” za 2022 
i 2023 rok. Nagrody wręczył Marcin 
Bazylak, prezydent Dąbrowy Górniczej.

„Złoty Laur im. Adama Pi-
wowara” jest indywidualnym, 
honorowym wyróżnieniem, 
przyznawanym przez prezy-
denta miasta za szczególne 
zasługi w działalności samo-
rządowej, gospodarczej, kul-
turalnej, naukowej, sportowej 
czy społecznej.
Nagrody zostały wręczone 24 
stycznia w Pałacu Kultury Za-
głębia podczas Koncertu No-
worocznego.
– Ten koncert jest podzięko-
waniem dla wszystkich, którzy 
są miastu przychylni i życzliwi 
oraz angażują się i pracują na 
rzecz jego rozwoju. Nie mamy 
w  mieście sali koncertowej, 
która pomieściłaby ich wszyst-
kich – mówi Marcin Bazylak, 
prezydent Dąbrowy Górniczej.
Laudacje na cześć laureatów 
„Złotego Lauru” wygłosili Ar-
kadiusz Rybak, dyrektor Mu-
zeum Miejskiego „Sztygarka” 
oraz Magdalena Mike, pełno-
mocnik prezydenta Dąbrowy 
Górniczej ds. współpracy z or-
ganizacjami pozarządowymi.
Stefan Pobideł jest prawnikiem, 
studiował prawo na Uniwer-
sytetach Jagiellońskim i Ślą-
skim, pracę magisterską obro-
nił pod kierunkiem prof. dr. 
hab. Tadeusza Zielińskiego, 
późniejszego Rzecznika Praw 
Obywatelskich. W 1986 roku 
współtworzył Towarzystwo 
Przyjaciół Dąbrowy Górniczej, 

zasiadał w  Radzie Miejskiej 
Dąbrowy Górniczej pierwszej 
kadencji w latach 1990-1994. 
Redaktor naczelny pierwszego 
tomu „Encyklopedii Dąbrowy 
Górniczej”.
Fragment Laudacji na cześć 
Stefana Pobidła:
„ (…) nasz laureat dokonał rze-
czy, która sprawia, że patrzymy 
na niego nie tylko przez pry-
zmat – niewątpliwego – suk-
cesu zawodowego, ale i przez 
pryzmat miłości do miasta 
i jego historii. Nie tylko przez 
jedną czy drugą sprawę, którą 
załatwił jako prezes czy radny, 

ale przez pryzmat dziedzictwa 
kulturowego Dąbrowy Górni-
czej, którego popularyzacji 
i zachowaniu oddaje się z upo-
rem od wielu lat”.
Danuta Lech działalność spo-
łeczną rozpoczęła w  1972  r. 
Wówczas organizowała tzw. 
pomoc sąsiedzką, czyli wspar-
cie osób starszych, wymagają-
cych pomocy w codziennych 
czynnościach – sprzątaniu, 
gotowaniu czy zakupach. Od 
1998  r. prowadzi Dąbrow-
skie Stowarzyszenie Rodzin 
w  Kryzysie. Wspiera  m.in. 
bezdomnych, ubogich, cho-

rych, samotne matki, organi-
zuje dla nich żywność, odzież, 
wyprawki szkolne dla dzieci.
Fragment Laudacji na cześć 
Danuty Lech:
„ (…) Laureatka niejednokrot-
nie doprowadziła do zmian 
w życiu wielu osób korzysta-
jących ze wsparcia Stowarzy-
szenia. Prowadząc swoje dzia-
łania, nie uczy tzw. wyuczonej 
bezradności. Korzystającym 
z  pomocy – prócz przysło-
wiowej ryby – oferuje wędkę 
i pokazuje drogi wyjścia z kry-
zysu”.

Piotr Purzyński

nasze sprawy

„Złoty Laur”, którego 
patronem jest Adam 
Marceli Piwowar, 
pierwszy prezydent 
Dąbrowy Górniczej, do tej 
pory otrzymywali:

2009 – Kazimierz Kalaga
2010 – Miejska Biblioteka 
Publiczna im. H. Kołłątaja 
w Dąbrowie Górniczej
2011 – Fundacja Godne 
Życie
2012 – Marek Lipczyk
2013 – Ksiądz Andrzej 
Stasiak
2014 – prof. dr hab. 
Zygmunt Tlatlik
2015 – Wyższa Szkoła 
Biznesu
2016 – Janusz Kmiecik
2017 – Dąbrowskie 
Forum Organizacji 
Pozarządowych
2018 – Zbigniew Łukasik
2019 – Helmut Klabis
2021 – Zdzisława Dacko-
Pikiewicz
2022 – Stefan Pobideł
2023 – Danuta Lech
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Stefan Pobideł

Kwiaty i statuetka dla Danuty Lech
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puls miasta
Strefa ekonomiczna

Inwestycja Brembo  
pod specjalnym nadzorem
Strefa ekonomiczna w naszym 
mieście powstała wiele 
lat temu jako alternatywa 
dla huty i koksowni, czyli 
tradycyjnego przemysłu, 
mającego bardzo negatywne 
oddziaływanie na środowisko. 
W efekcie w Tucznawie lokuje 
się nowoczesny i innowacyjny 
przemysł, spełniający bardzo 
rygorystyczne unijne normy 
oddziaływania na środowisko. 
Taka też ma być odlewnia 
firmy Brembo.
Prawie 17-hektarowy teren 
w strefie ekonomicznej w Dą-
browie Górniczej włoska fir-
ma – znana na całym świecie 
z produkcji układów hamul-
cowych – kupiła w maju 2023 
roku. Przedstawiciele Brembo 
od samego początku podkre-
ślali, że w pełni zautomatyzo-
wany zakład z  zamkniętym 
i szczelnym procesem produk-
cji będzie najnowocześniejszą 
odlewnią żeliwa na świecie.

Zamknięty obieg 
wody i elektryczne 
piece
Powyższe deklaracje inwesto-
ra potwierdza Mateusz Rykała, 
wiceprezes Katowickiej Spe-
cjalnej Strefy Ekonomicznej: 
– Centrala firmy Brembo wraz 
z  zakładem produkcyjnym 
znajdują się we włoskim Ber-
gamo i usytuowane są w moc-
no zurbanizowanym terenie. 

Zastosowane tam rozwiązania 
to technologia projektowana 
w poczuciu odpowiedzialności 
za wpływ na środowisko i lo-
kalną społeczność. Podobnie 
będzie w Tucznawie. Dlatego 
cieszy nas, że będzie to ko-
lejna nowoczesna inwestycja 
w Dąbrowie Górniczej, która 
da nowe miejsca pracy i możli-
wość współpracy miejscowych 
firm z zakładem.
Rozwiązania, które mają niwe-
lować negatywny wpływ od-
lewni na środowisko, to m.in.: 
elektryczne piece, zamknięty 
obieg wody, ekrany akustyczne 
w konkretnych lokalizacjach, 
ograniczające hałas ściany 
o podwyższonej izolacyjności, 
system filtracji zaprojektowa-
ny dla każdej części procesu 
produkcji i tłumiki na komi-
nach. Ważnym założeniem jest 
też organizacja zewnętrznego 
transportu od niezamieszka-
nej strony.

8 I Gazeta dla Tucznawy 

MITY I FAKTY
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Ceny nieruchomości w Tucznawie 
spadną z powodu inwestycji Brembo.

Nie ma wiarygodnych danych na temat wpływu podobnych inwestycji na ceny 
nieruchomości. Niemniej samo ustanowienie strefy i pierwsze inwestycje były 
z pewnością silnymi impulsami dla rynku nieruchomości. Może się zdarzyć i tak, że 
ceny wzrosną, ponieważ peryferyjna dotąd dzielnica stanie się bardziej atrakcyjna 
inwestycyjnie dla sektora handlu i usług.

Odlewnia żeliwa jest równie 
niebezpieczna dla środowiska jak 
elektrownia atomowa i koksownia. 

Warto pamiętać, że bardziej szkodliwa niż te trzy rodzaje inwestycji jest niska 
emisja z domów mieszkalnych. Kategoryzacja ministerstwa, w oparciu o którą 
postawiono tę tezę, nie może uwzględniać znacznie niższego oddziaływania 
obecnie dostępnych technologii. Dla przykładu, nieznane były wtedy np. małe 
reaktory atomowe, których w Polsce ma powstać kilkadziesiąt. W nowym zakładzie 
Brembo zastosuje zupełnie inną technologię niż w tradycyjnych odlewniach. 
Największą zmianą będzie zastosowanie w procesach termicznych prądu 
w miejsce pieców opalanych koksem.

Pyły wydostające się z odlewni będą 
niszczyły nieruchomości i ruchomości 
typu samochody.

Pyły pochodzą głównie z procesu spalania, który w nowym zakładzie nie będzie 
obecny. Zostaną tu zastosowane piece elektryczne oraz – dla wychwycenia emisji 
innego pochodzenia – najnowocześniejszy system filtracji: wysokowydajny,  
przeznaczony do części procesowej, z dedykowanymi systemami filtracji dla każdej 
sekcji. 

Inwestycja przyczyni się do wzrostu 
zachorowań na nowotwory, astmę, 
choroby płuc, choroby serca, problemy 
skórne, choroby neurologiczne.

Tego typu oskarżenia nie są poparte żadnymi badaniami medycznymi. Tylko 
w Polsce w zakładach produkcyjnych Brembo pracuje kilka tysięcy osób, z których 
wiele ma ponad 20 lat stażu pracy. Gdyby produkcja była szkodliwa dla zdrowia, 
firma wiedziałaby o tym pierwsza.

Po otwarciu zakładu znacząco zwiększy 
się ruch TIR-ów. 

Transport jest niezbędny każdemu przemysłowi, więc bez znaczenia jest charakter 
inwestycji. Samochody obsługujące zakład będą się poruszać drogą wybudowaną 
specjalnie dla tej części strefy. Nie są planowane transporty nocą. 

Z zakładu będą się wydobywać uciążliwe 
zapachy. 

Zakład zostanie wyposażony w najnowocześniejszy system wysokowydajnej filtracji. 
Proces produkcji będzie zautomatyzowany i zamknięty. Mieszkańcy Tucznawy 
nie odczują zmysłem powonienia, że odbywa się tu produkcja. 

Hałas będzie bardzo uciążliwy dla 
otoczenia. 

Natężenie emitowanych dźwięków będzie porównywalne z szeptem czy szumem 
nowoczesnej windy. Możliwe to będzie dzięki wyższemu niż zwykle parametrowi 
izolacyjności ścian, ekranom akustycznym dla konkretnych punktów, specjalnym 
tłumikom na kominach. 

Możliwe zanieczyszczenie wody. Inwestycja – jako przyjazna środowisku – będzie funkcjonować w oparciu 
o zamknięte obiegi wody. Związane jest to także z bezpieczeństwem 
i optymalizacją zużycia zasobów.

Pogorszy się stan infrastruktury wokół 
inwestycji. 

Brembo zawsze dba o dobre relacje ze społecznościami lokalnymi i chętnie wspiera 
ich działania. Jako sąsiad bierze odpowiedzialność za związane ze swą działalnością 
zdarzenia, więc stan infrastruktury może ewentualnie tylko się poprawić.

Strona z gazety przygotowanej przez Brembo dla mieszkańców Tucznawy
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Nowy rok w Nemo - nowym rokiem rozrywki!
Miniony rok był dla nas bar-
dzo dobry, ponieważ ugości-
liśmy w  obiekcie rekordową 
ilość klientów, dzięki czemu 
z nową energią zaczęliśmy pla-
nować nowe działania na rok 
2024! Nie oznacza to jednak, 
że zrezygnowaliśmy z  Wa-
szych ulubionych aktywności 
w  Nemo – Świat Rozrywki. 
Sami zobaczcie!
Strefa rozrywki zaprasza na:
• 3.03.2024 r., 10.03.2024 r. – 

najbliższe wieczorki taneczne 
w Klubie Aquarium!

• 8.03.2024 r. Babski Comber 
2024 – impreza z okazji Dnia 
Kobiet! Zabawa z DJ, fotobud-
ka 360 oraz inne atrakcje!

• 19.04.2024 r. Nemo Party 

w Klubie Aquarium – impreza 
w stylu lat 80’ i 90’ oraz współ-
czesnych!

Przygotowaliśmy dla Państwa 
nową ofertę – możliwość gry 
w tenisa stołowego! Stół zloka-
lizowany jest przy wejściu na 
kręgielni i jest dostępny w go-
dzinach otwarcia kręgielnii. 
Wpadaj i  sprawdź naszą spe-
cjalną ofertę, która obowiązuje 
do końca marca!
Już wkrótce przedstawimy Pań-
stwu również ofertę przepysz-
nych potraw wielkanocnych, 
które będzie można zamówić 
w Bistro Nemo.
Nie masz pomysłu, gdzie zor-
ganizować swoje wydarzenie? 
Urodziny? Spotkanie bizneso-

we? Nemo – Świat Rozrywki to 
miejsce wielu spotkań i imprez 
firmowych, dlatego jeśli oczeku-
jesz niezapomnianych wrażeń, 
zorganizuj u nas swoją imprezę 
– Klub Aquarium, Klub Bilar-
dowy, salka konferencyjna oraz 
Kręgielnia „Ośmiornica” są do 
Twojej dyspozycji.
• Więcej informacji oraz zapisy 

na wydarzenia w strefie roz-
rywki pod tel. 32 639 05 67.

Strefa basenowa zaprasza na:
• 16.03.2024 r. Otyliada 

– przyjdź i  kibicuj razem 
z nami!

• Gimnastyka w  wodzie oraz 
zajęcia Aqua Fitness (Aqua 
Cycling, Aqua Aerobic) – zaję-
cia od poniedziałku do piątku.

• Seanse saunowe w  strefie 
saun, gdzie dysponujemy: 
sauną fińską, łaźnią parową, 
grotą aromatyczną, domkiem 
alpejskim, tepidarium, grotą 
z wodospadem, sanarium oraz 
gabinetem masażu. Seanse 
prowadzone są przez profe-
sjonalnych saunamistrzów.

• Seanse w grocie solnej z relak-
sującą muzyką.

• Treningi na siłowni z trene-
rem personalnym – spełnij 
postanowienie noworoczne!

• Zapraszamy na masaż wirowy 
kończyn dolnych – posiadamy 
specjalną ofertę!

W strefie basenowej proponu-
jemy jeden z najtańszych kar-
netów – Karnet Water to wiele 

możliwości w  niskiej cenie – 
1 godzina w strefie basenowej 
to tylko 15 zł!
Pamiętaj, że z  naszych usług 
możesz korzystać także w ra-
mach kart: Medicover, Benefit 
Systems, FitProfit, FitSport, 
PZU.
• Więcej informacji odnośnie 

wydarzeń w strefie basenowej 
pod tel. 32 639 05 79

Chcesz być na bieżąco z wyda-
rzeniami i  promocjami orga-
nizowanymi w Nemo? Zajrzyj 
na stronę www.nemo-swiatroz-
rywki.pl oraz FB.

 R E K L A M A

Obawy mieszkańców 
Tucznawy
Inwestycja Brembo wśród 
mieszkańców Tucznawy bu-
dzi obawy. – Podobnie jak 
i  mieszkańcy też wolałbym, 
żeby zakłady produkcyjne nie 
powstawały w tym miejscu – 
mówi radny Sławomir Żmud-
ka, który mieszka w pobliżu 
strefy. Podkreśla jednak, że 
miasto musi iść do przodu, 
a strefa w Tucznawie daje na 
to szanse.
– W  strefie swoje zakłady 
budują firmy, które są świa-
towymi liderami innowacji, 
poważnymi koncernami speł-
niającymi najbardziej restryk-
cyjne normy ekologiczne, któ-
re nie mają stanowić zagrożeń 
dla środowiska oraz mieszkań-
ców. Rozumiem obawy miesz-

kańców, bo sam jestem ich 
pełen, niemniej fakt jest taki, 
że strefa już istnieje, a my jako 
mieszkańcy musimy czerpać 
z tego tytułu korzyści nie tylko 
w postaci nowych miejsc pra-
cy, ale i lepszej infrastruktury 
drogowej czy chodnikowej. 
Oczekujemy też w  dzielnicy 
Tucznawa Bugaj Sikorka in-
nych istotnych dla mieszkań-
ców inwestycji. Mam nadzieję, 
że doczekamy się tego w nie-
długim czasie, bo rozmowy na 
ten temat już trwają – mówi 
radny Sławomir Żmudka.
Marcin Bazylak, prezydent 
Dąbrowy Górniczej, do obaw 
mieszkańców podchodzi ze 
zrozumieniem, ale i spokojem.
– Strefa ekonomiczna w  na-
szym mieście powstała wiele 
lat temu jako alternatywa dla 
huty i koksowni, czyli trady-

cyjnego przemysłu, mającego 
bardzo negatywne odziały-
wanie na środowisko. W efek-
cie w  Tucznawie lokuje się 
nowoczesny i  innowacyjny 
przemysł, spełniający bardzo 
rygorystyczne unijne normy 
oddziaływania na środowisko. 
Taka też ma być odlewnia fir-
my Brembo – mówi prezydent 
Dąbrowy Górniczej.

Brembo musi spełnić 
wiele warunków
Marcin Bazylak zaznacza, że 
Brembo nie otrzymało po-
zwolenia na budowę odlewni. 
Postępowanie jest obecnie na 
etapie opiniowania raportu 
oddziaływania na środowisko, 
który przygotował inwestor. 
– Cały proces jest transparent-
ny i mieszkańcy mogli składać 
uwagi do raportu. Ponownie 

będą mieli taką możliwość na 
kolejnych etapach postępowa-
nia – mówi prezydent.
Marcin Janik, naczelnik Wy-
działu Ochrony Środowiska 
w Urzędzie Miejskim w Dąbro-
wie Górniczej wyjaśnia, że kolej-
ny etap to przekazanie raportu 
oddziaływania na środowisko 
– po analizie i  ewentualnych 
uzupełnieniach – do uzgod-
nień. Otrzymają go Regionalny 
Dyrektor Ochrony Środowiska, 
Państwowy Powiatowy Inspek-
tor Sanitarny, Dyrektor RZGW 
w Gliwicach Państwowego Go-
spodarstwa Wodnego Wody 
Polskie oraz Marszałek Woje-
wództwa Śląskiego.

Po uzgodnieniach, 
z raportem ponownie 
będą mogli zapoznać 
się mieszkańcy
– Decyzja środowiskowa, którą 
na podstawie raportu otrzyma 
Brembo, określi środowisko-
we uwarunkowania realizacji 
i  eksploatacji instalacji. Do-
piero spełnienie warunków, 
które sprawią, że oddziały-
wanie inwestycji zamknie się 
w granicach działki należącej 
do inwestora, będzie podstawą 
do złożenia wniosku o wydanie 
pozwolenia na budowę – mówi 
prezydent Marcin Bazylak.

Piotr Purzyński

Pracujemy obecnie nad funduszem, 
który będzie wyłącznie do dyspozycji 

mieszkańców naszej dzielnicy Sikor-
ka Tucznawa Bugaj i pozwoli otrzymać 

z Katowickiej Specjalnej Strefy Ekonomicz-
nej w Tucznawie dopłatę nie tylko do wymiany 

pieca węglowego, których mamy niemal 300, ale także i stare-
go pieca gazowego. Z pilnych inwestycji konieczna jest wymia-
na nawierzchni głównych dróg w dzielnicy (Idzikowskiego, 
Łazowska, Batalionów Chłopskich, Gilowa, Relaksowa), pa-
miętać też musimy o mniejszych ulicach, jak wyremontowa-
na w części Szpakowa oraz bocznych ulicach Hallerczyków, 
Pomłynie, Jałowcowej czy Jaśminowej. Wszystkie te drogi 
wymagają pilnej i sukcesywnej naprawy, o które zabiegam. 
Cieszy mnie natomiast fakt, że szkoła podstawowa w Tuczna-
wie przejdzie kapitalny remont wraz z budową boiska. Pienią-
dze na ten cel są zabezpieczone w budżecie miasta na 2024.

Radny Sławomir Żmudka
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puls miasta
Ulice

Remonty dróg 
czas zacząć
Rondo w parku Zielona, ulice Morcinka i Tysiąclecia, 
a przede wszystkim Młodych – na tych ulicach w naj-
bliższych tygodniach drogowcy ułożą całkowicie nową 
nawierzchnię.
W ostatnich tygodniach dro-
gowcy doraźnie usuwali ubyt-
ki w drogach. W „miesiącach 
zimowych” przy dziurach 
wymagających szybkiej inter-
wencji najczęściej stosowali 
metodę układania asfaltu na 
zimno. Pozwala to jednak tyl-
ko na krótki czas usunąć za-
grożenie. Docelowo konieczne 
jest użycie rozgrzanej mie-
szanki mineralno-asfaltowej, 
czyli zastosowanie tzw. metody 
na ciepło.
– Wysoka jak na tę porę roku 
temperatura powietrza spra-
wiła, że już w ostatnim tygo-
dniu lutego przystąpiliśmy 
do długoterminowej napra-
wy dróg w mieście. Brygady 
remontowe będą najpierw 
rozcinały i wykuwały więk-
sze fragmenty zniszczonej 
nawierzchni, a  następnie 
układały gorącą masę – mówi 
Józef Bochnak, zastępca na-
czelnika Wydziału Infra-
struktury Miejskiej w Urzę-
dzie Miejskim w  Dąbrowie 
Górniczej.
Takie prace rozpoczęły się 
27 lutego i na początek ob-
jęły ulice Cieszkowskiego, 
Grynia, parking przed Tech-
nicznymi Zakładami Nauko-
wymi oraz łącznik ulic Ka-
sprzaka i Laski. W kolejnych 
dniach i tygodniach brygady 
remontowe będą sukcesyw-
nie naprawiały kolejne ulice 
w mieście.
– Z końcem lutego rozpoczę-
liśmy prace na rondzie przy 
parku Zielona, gdzie doraź-
ne usuwanie ubytków nie 
dawało już żadnego efektu. 
Dlatego na całej obwiedni 
ronda ułożona zostanie nowa 
nawierzchnia – mówi Józef 
Bochnak.

Prace na rondzie na Zielonej 
prowadzone będą połówkowo 
z wykorzystaniem wahadłowej 
sygnalizacji świetlnej: podczas 
gdy remontowana będzie jed-
na połówka ronda, po drugiej 
ruch będzie się odbywał w obu 
kierunkach.

Ulica Młodych na 
początek
Nie tylko na rondzie przy par-
ku Zielona zostanie ułożona 
nowa nawierzchnia. Wydział 
Inwestycji Drogowych na ma-
rzec zaplanował całkowitą wy-
mianę nawierzchni na ulicach 
Tysiąclecia (odcinek między 
skrzyżowaniami z al. Piłsud-
skiego i ul. 11 Listopada) oraz 
Morcinka (jezdnia północna 
między wjazdem w kierunku 
Kauflandu a al. Zagłębia Dą-
browskiego).
– Prace na obu ulicach roz-
poczną się po 10 marca i będą 
prowadzone jednocześnie – 
zapowiada Krzysztof Serafiń-

ski, zastępca naczelnika Wy-
działu Inwestycji Drogowych.
Także na marzec planowany 
jest początek prac przy remon-
cie ulicy Młodych.
– W  trakcie przebudowy 
głównej osi miasta miesz-
kańcy często pytali między 
innymi o nasze plany wobec 
ulic Młodych, Podlesie czy 

Myśliwskiej. Odpowiadali-
śmy wtedy, że gdy skończymy 
prace na głównej osi miasta, 
na które otrzymaliśmy do-
finansowanie, zajmiemy się 
kolejnymi ulicami. Słowo się 
rzekło i w Gołonogu zaczyna-
my od ulicy Młodych – mówi 
Damian Rutkowski, wicepre-
zydent Dąbrowy Górniczej.

– Prace na ul. Młodych roz-
poczną się od remontów przy-
kanalików i wpustów deszczo-
wych. Gdy już ułożymy nową 
nawierzchnię, po obu stronach 
szerokiej na 10 m ulicy wyzna-
czymy też miejsca postojowe 
– zapowiada Krzysztof Sera-
fiński.

Piotr Purzyński

Większość dróg w naszym mieście powstała w czasie największego 
rozkwitu Dąbrowy Górniczej, czyli w latach 70. i 80. zeszłego wieku. 

Budowały się wtedy olbrzymie zakłady pracy, osiedla, szkoły i przed-
szkola. Wszędzie tam drogi powstawały w ekspresowym tempie w techno-

logii utwardzonej gleby i wylania na to warstwy 4-8 cm asfaltu. Od 40 lat w takim stanie 
te drogi były utrzymywane i obecnie trzeba je sukcesywnie odbudowywać zgodnie z naj-
nowocześniejszą technologią i podbudową, co wiąże się jednak z olbrzymimi nakładami 
finansowymi. W kadencji 2018-2024 podjęliśmy się naprawy wielu dróg od podstaw, jak 
aleja Zagłębia Dąbrowskiego, ulice Legionów Polskich, Letnia, Staszica czy Strzemieszycka 
i zaplanowaliśmy już kolejne.

DAMIAN RUTKOWSKI  
wiceprezydent Dąbrowy Górniczej

Skute fragmenty asfaltu na remontowanym łączniku 
ulic Kasprzaka i Laski

Ul. Młodych Ul. Morcinka Ul. Tysiąclecia
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Nazywam Się Miliard

Ścieżka przy Pogorii III 
zostanie oświetlona
22 lutego ogłosiliśmy prze-
targ na budowę parkowego 
oświetlenia wzdłuż wschod-
niej strony Pogorii III. To 
pierwszy etap inwestycji, 
którą mieszkańcy wybrali do 
realizacji w Budżecie Obywa-
telskim.

Pierwszy etap – od ulicy 
Średniej do ulicy Zakładowej 
– zakłada posadowienie po 
wschodniej stronie zbiornika 
76 słupów wraz z 76 parko-
wymi oprawami. Dodatkowo 
na co drugim słupie plano-
wany jest montaż ledowych 
naświetlaczy do oświetlenia 
zieleni.
– Zaprojektowane oprawy zu-
żywają czterokrotnie mniej 
energii elektrycznej niż sodo-
we oprawy uliczne. Ponadto 
zastosowany zostanie system 
sterowania, który stopniowo 
będzie redukował poziom na-
tężenia oświetlenia w godzi-
nach nocnych – mówi wice-
prezydent Damian Rutkowski.
Marek Mrówka, kierownik 
Referatu Zarządzania Energią 
w Urzędzie Miejskim w Dą-
browie Górniczej dodaje, że 
nowe oprawy będą mieć wła-
ściwości podobne do tych 
opraw, które już w  zeszłym 
roku zostały zamontowane na 
molo i wzdłuż promenady na 
Pogorii III.

– To lampy, które nie dają 
efektu olśnienia i nie mają ele-
mentów barwy światła niebie-
skiego, które przyciąga owady. 
Dlatego to idealna propozycja 
dla miejsc widokowych, na-
turalnych parków i  terenów, 
gdzie światło ogranicza możli-
wości obserwowania nieba lub 
nocnego życia owadów i pta-
ków nocnych – mówi Marek 
Mrówka.
Wiceprezydent Damian Rut-
kowski zapowiada, że w tym 
roku zrealizowany zostanie 
także drugi etap inwestycji, 
czyli od strony linii kolejowej 
po zachodniej stronie jeziora. 
Przetarg na montaż słupów 
i opraw w tamtym miejscu zo-
stanie ogłoszony po opracowa-
niu dokumentacji projektowej.
Projekt oświetlenia ścieżki 
wygrał w Budżecie Obywatel-
skim w 2023 roku. W głosowa-
niu mieszkańców zyskał 4680 
głosów. PP

puls miasta

 KOMEDIA TEATRALNA WĄSKANIE

 R E K L A M A

Rekreacja

Taniec przeciwko 
przemocy
Po raz ósmy w Dąbrowie Górniczej, a siódmy w Cen-
trum Handlowym Pogoria taniec połączył uczestników 
ogólnoświatowej akcji One Billion Rising/Nazywam 
Się Miliard organizowanej przeciw przemocy stoso-
wanej wobec kobiet i dziewcząt.

Celem akcji jest okazanie 
solidarności i  wsparcia dla 
wszystkich kobiet, które do-
świadczyły i  doświadczają 
przemocy. Motywem prze-
wodnim akcji jest taniec, 

który z jednej strony wyzwa-
la bardzo pozytywne emocje 
i energię, a z drugiej strony 
tańcząc, kobiety pokazują, że 
to one rządzą swoim ciałem.
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Ząbkowice

Tajemnica 
tragedii  
braci 
Adamieckich
Dzięki staraniom Towarzystwa Przyjaciół Dąbrowy 
Górniczej w minionym roku odbudowany został 
zniszczony nagrobek braci Adamieckich.

Bracia Zbigniew, Jerzy i Ireneusz 
Adamieccy mieszkali w Ząbko-
wicach razem z matką w domu 
przy ul. Kościelnej nr 4 (obecnie 
ul. gen. Władysława Sikorskie-
go), gdzie prowadzili wspólnie 
rodzinny sklep mięsny.
Zbigniew Adamiecki został 
aresztowany wraz z matką Ma-
rią 2 października 1944 r. pod-
czas rewizji domu przeprowa-
dzonej przez gestapo. Obydwoje 
przebywali w więzieniu przy uli-
cy Ostrogórskiej w Sosnowcu do 
8 grudnia 1944 r.
Po powrocie do domu w Ząb-
kowicach Maria Adamiecka 
została ponownie aresztowana. 
Z więzienia wysłano ją do obo-
zu koncentracyjnego Mauthau-
sen-Gusen, z którego wróciła 24 
maja 1945 r. Sąsiedzi powiedzieli 
jej wówczas, że Zbigniew został 
aresztowany 22 grudnia 1944 r. 
i tego samego dnia wyprowa-
dzony przez Niemców do lasu 
i rozstrzelany.
2 października 1944 r. gesta-
po zatrzymało także Jerzego. 
Niemcy zaprowadzili go na 
podwórze rodzinnego domu, 
gdzie podjął próbę ucieczki 
i  został trafiony kulą karabi-
nową. Zdołał jeszcze wejść do 
wnętrza domu. Maria Ada-
miecka usłyszała pukanie do 

drzwi. Gdy otworzyła, do środ-
ka weszli funkcjonariusze ge-
stapo, domagając się wskazania 
miejsca przechowywania broni. 
Pytali, gdzie przebywa Jerzy 
oraz przywieziona przez niego 
z Dąbrowy Górniczej amuni-
cja. Jerzy wbiegł do mieszkania, 
a policjanci na oczach matki za-
tłukli go kolbami karabinów.
Gdy Jerzy leżał martwy, gestapo-
wcy postrzelili jeszcze Ireneusza, 
najmłodszego z braci. Niemcy 
kazali jednemu z sąsiadów zała-
dować na furmankę ciało Jerzego 
i ciężko rannego Ireneusza, i od-
jechali w kierunku cmentarza.
Maria Adamiecka żyła samot-
nie do 1960 r. Wszyscy bracia 
zostali ekshumowani z cmen-
tarza w Wojkowicach Kościel-
nych i pochowani na cmentarzu 
w Ząbkowicach rok po śmierci 
matki w 1961 roku.
Zniszczony nagrobek braci Ada-
mieckich został odbudowany 
w 2023 roku dzięki staraniom 
Towarzystwa Przyjaciół Dąbro-
wy Górniczej, które pozyskało 
dotację od Fundacji Orlen.
Opracował Mateusz Siembab

Informacji rodzinnych do biogramu udzie-
liła Pani Maria Mihułowicz z d. Adamiec-
ka, a pochówkiem braci zajmował się jej 
ojciec Stanisław Adamiecki (1907-1987).

nasza historia

Jerzy Adamiecki 1916-1944

Ireneusz Dzidek Adamiecki  
1919-1944

Zbigniew Adamiecki 1912-1944
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kultura/biblioteka
Książki

Czytać i dyskutować
Zamiłowanie do literatury, chęć rozmowy o książkach i dzielenia 
się swoimi przemyśleniami o przeczytanych pozycjach. Takie cechy 
wystarczą, żeby przyłączyć się do Dyskusyjnego Klubu Książki. Dzięki 
niemu w Dąbrowie Górniczej swoimi czytelniczymi opiniami mogą 
wymieniać się młodsi i starsi. Ta formuła sprawdza się już od 17 lat.
– Dokładnie 11 kwietnia 
2007 roku odbyło się pierw-
sze spotkanie dąbrowskiego 
Dyskusyjnego Klubu Książki. 
Pojawiło się na nim 12 osób, 
a ówczesną moderatorką była 
Krystyna Imiołek. Przez lata 
klub się zmieniał, ale idea po-
została ta sama: tutaj to książka 
jest najważniejsza – podkreśla 
Paulina Budna-Muc z  Miej-
skiej Biblioteki Publicznej.
DKK to inicjatywa ogólnopol-
ska, która nastawiona jest na 
promocję czytelnictwa, inte-
grację mieszkańców 
wokół literatury 
i zachęcanie ich do 
korzystania z zaso-
bów bibliotek.
Powiedz, 
co myślisz 
o książce
– Dla zapalonych czytel-
ników nie ma chyba lepsze-
go uczucia, niż podzielenie 
się z innymi opinią o książ-
ce, która wzbudziła w nich 
zachwyt lub wręcz przeciwnie 
– niesmak i niechęć. Podczas 
spotkań każdy z uczestników 
ma możliwość wypowiedzenia 
swojego zdania, zadawania py-
tań i poszukiwania odpowiedzi. 
Czasem opinie klubowiczów 
potrafią być skrajne, zdarza się 
też, że wszyscy myślą dokład-
nie tak samo – opisuje Paulina 
Budna-Muc.
Pod skrzydłami Miejskiej Biblio-
teki Publicznej działają cztery 
kluby: jeden dla dorosłych czy-
telników w Bibliotece Głównej 
oraz trzy dla dzieci i młodzieży, 
w ramach filii nr 8 i 20 oraz Szko-
ły Podstawowej nr 16.
Klub w głównej siedzibie sku-
pia aktualnie 16 członkiń.
– W ciągu zeszłego roku udało 
się przeprowadzić 10 spotkań 

i omówić 10 kompletnie róż-
nych książek, wśród których 
znalazły się m.in.: „27 śmierci 
Toby’ego Obeda”, „To przez ten 
wiatr”, „Morderstwa w Som-
merset” czy „Zgiełk czasu”. 
Jedną z  większych dyskusji 
wzbudziła pozycja „Pieśń 
o Achillesie”, która zdecydo-
wanie podzieliła klubowiczki 
– od zachwytów, po kompletne 
odrzucenie tematu. 
Natomiast 

książką, 
która przeszła bez 

większego echa, była 
„Kiedy znikają ślady” Eliny 
Backman – opowiada Paulina 
Budna-Muc.
DKK w  odsłonie dla dzieci 
i  młodzieży ma nieco inną 
formułę.
– Wybrane klasy raz w mie-
siącu mają spotkanie z  pra-
cownikiem biblioteki, czyli 
moderatorem DKK, z którym 
rozmawiają o  przeczytanej 
książce. Podczas spotkania 
dowiadują się co nieco o au-

torze, gatunku książki 
i zagadnieniu, które po-
rusza. Nie brakuje też 
ciekawostek z zakre-
su ekologii, historii, 
geografii oraz innej 
zbliżonej tema-
tycznie literatury. 
Pojawiają się też 
elementy warsz-

tatowe – wyjaśnia 
Paulina Budna-Muc.

Mali też mają swoje 
przemyślenia
– W marcu omawialiśmy ko-
miks „Jane, lis i  ja” Isabelle 
Arsenault i Fanny Britt, a na-
stępnie uczniowie w  czte-
roosobowych zespołach 
tworzyli własne komiksy. Po-
znali też historię i rozwój ko-
miksu jako formy literackiej 
w  oparciu o  książkę „Zrób 
sobie komiks” Piotra Kra-
sińskiego – opowiada Ewa 
Wiśniowska-Cytarzyńska, 
moderatorka DKK „Jacka 
i Agatki” działającego przy 

filii 8 w  Strzemieszycach 
Wielkich.
W tym klubie największą po-
pularnością podczas zeszło-
rocznych spotkań cieszyły się 
książki przygodowe, np. „Za-
gadka purpurowej orchidei” 
Agnieszki Stelmaszyk, „Bez 
piątej klepki” Mariusza Szczy-
gielskiego oraz wspomniane 
wyżej komiksy.
– Uczniowie chętnie przy-
chodzą na zajęcia czytelni-
cze, kiedy odbywa się DKK. 
Spotkaniom tym najczęściej 
towarzyszy praca plastyczna, 
często zabawy oraz zagadki 
i rożne inne formy aktywno-
ści. Przy oma wianiu książki 
„Uwaga pająki” Niny Dulleck 
wkroczyliśmy z  elementami 
biblioterapii, która pomogła 
uczniom radzić sobie z lękiem 
przed pająkami. Dzieci two-
rzyły swoje pająki, następnie 
nadawały im imiona i w ten 
sposób „oswajały” się z nimi 
– mówi Iwona Duchnowska, 
opiekunka DKK przy SP 16.

DKK inspiruje 
i odkrywa
„Tajemnica francuskiej wilii” 
Małgorzaty Kur, „Sekret sprze-
dawcy rowerów” Jean-Jacques 
Sempe’a, „Może” Kobiego Yama-
dy i „Wszyscy jesteśmy kosmita-
mi” Krzysztofa Kochańskiego 
to pozycje, które cieszyły się 
największym zainteresowaniem 
czytelników z DKK Junior, który 
działa w filii nr 20.
– Dyskusyjny Klub Książki 
umożliwia młodym czytelnikom 
poznawanie różnych gatunków li-
teratury, inspiruje do rozwijania 
zainteresowań i kształtuje aktyw-
ne postawy uczestnictwa w kul-
turze – wylicza Dorota Wadych, 
która prowadzi DKK Junior.
Na dąbrowskich przykładach 
wyraźnie widać, że DKK to 
dobre miejsce dla moli książ-
kowych, którzy lubią dzielić się 
swoimi opiniami z innymi, ale 
i dla tych, którzy dopiero od-
krywają świat pisanego słowa.

Przemysław Kędzior 
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Biblioteka partycypacyjna i obywatelska
Zakup nowości wydawniczych, organizacja spotkań autorskich oraz nowa aranżacja przestrzeni dla czytelników. Oprócz 
tego książkomaty i całkiem nowe miejsce. To wszystko obejmują projekty, które w zeszłym roku, w ramach Dąbrow-
skiego Budżetu Partycypacyjnego i Budżetu Obywatelskiego, złożyli i poparli mieszkańcy. 
Ponad 162 tys. zł to kwota, któ-
ra wesprze różnorodne formy 
rozwoju czytelnictwa, jakie 
ujęte zostały w 17 projektach 
w DBP.

Nowe książki, 
ciekawe spotkania 
i komiksy
– Niezmiernie nas cieszy, że 
dzięki zaangażowaniu miesz-
kańców biblioteka uzyska 
środki na wzbogacenie księ-
gozbioru o oczekiwane przez 
czytelników nowości wy-
dawnicze z różnej tematyki. 
Pozwolą one również zorga-
nizować spotkania autorskie 
oraz warsztaty plastyczno-
-ilustratorskie. Dwa wygrane 
projekty dotyczą aranżacji 
przestrzeni, która sprawi, 
że przebywanie w bibliotece 
będzie przyjemne i  zachęci 
nowych użytkowników do 
jej odwiedzania – podkre-
śla Anna Oleksiak, kierow-
nik Działu ds. Koordynacji 
i Współpracy z Filiami.
Spotkania i warsztaty odbę-
dą się w Bibliotece Głównej, 

a także w filiach na Redenie 
i  Manhattanie. Nowy wy-
strój zyska studio komikso-
we w Gołonogu, gdzie rów-
nież przybędzie popularnych 
i lubianych wydawnictw z ry-
sunkami i  chmurkowymi 
dialogami.
W redenowskiej filii na nowo 
zaaranżowane zostanie wnę-
trze wypożyczalni dla dzie-
ci i młodzieży, gdzie młodzi 
czytelnicy będą mogli spę-
dzać wolny czas w otoczeniu 
książek. Książkowe nowości 
pojawią się łącznie w dziesię-
ciu filiach, a punkt w Ząbkowi-
cach wzbogaci się także o gry 
na konsolę.

Biblioteka 24/7
Dwa biblioteczne projekty 
przypadły do gustu dąbrowia-
nom i zwyciężyły w głosowa-
niu, które odbyło się w ramach 
Budżetu Obywatelskiego. 
Pierwszy z  nich pozwoli na 
ustawienie dwóch książkoma-
tów, które z kolei umożliwią 
całodobowy dostęp do litera-
tury. Urządzenia znajdą się na 
terenie Fabryki Pełnej Życia 

i  przy Pogorii III. Czytelnik 
zobaczy proponowane tytu-
ły, będzie również możliwość 
odbioru pozycji zamówionych 
wcześniej. Maszyny będą zsyn-
chronizowane z systemem bi-
bliotecznym i dostęp do nich 
będzie możliwy za pomocą 
kart bibliotecznych.

Literacka podróż na 
Daleki Wschód
Drugie zwycięskie zadanie to 
„Wschodnie ogrody kultury, 
czyli Mangoteka i nie tylko”.

–  Projekt zakłada stworze-
nie w filii nr 7 w Gołonogu 
przestrzeni, gdzie mieszkań-
cy Dąbrowy Górniczej będą 
mogli zapoznać się z szero-
ko rozumianą kulturą, sztu-
ką i  zwyczajami Dalekiego 
Wschodu. W  ramach reali-
zacji projektu planujemy re-
mont pomieszczeń, zakup 
mang, rozszerzenie księgo-
zbioru o  literaturę azjatyc-
ką, organizację warsztatów 
i spotkań dotyczących dale-
kowschodniej kultury, a tak-
że zakup mebli oraz sprzętu 

multimedialnego – wyjaśnia 
Anna Oleksiak.
Koszt realizacja obu projektów 
z Budżetu Obywatelskiego to 
990 tys. zł.
– Bardzo dziękujemy miesz-
kańcom za składanie i popie-
ranie projektów bibliotecznych, 
dzięki którym wzbogacamy 
zasoby biblioteki i  możemy 
poszerzać ofertę kulturalną 
oraz zapraszać czytelników 
do pięknych, nowoczesnych 
przestrzeni – dodaje Anna 
Oleksiak.

Przemysław Kędzior
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MAGAZYN MIESZKAŃCÓW MIASTA

OGŁOSZENIA DROBNE
• Kupię antyki i starocia z PRL-u. Szkło, porcelanę, doku-

menty, obrazy, odznaki, zabawki, meble, żyrandole, zegary, 
płyty winylowe, radia, inne. 602 699 779

Ząbkowice

Kolekcja z lokalnym rodowodem
Mają ją muzea w Sosnowcu czy we Wrocławiu, nie ma dąbrowska 
„Sztygarka”. Wkrótce się to jednak zmieni. Mowa o kolekcji szkła 
ząbkowickiego, o którą wzbogaci się miejska instytucja.
Wazony, patery, salaterki, 
świeczniki, karafki czy cu-
kiernice – charakterystyczne 
wyroby Huty Szkła Gospodar-
czego „Ząbkowice”, które starsi 
dobrze pamiętają, a młodsi od-
kryli na nowo i zachwycili się 
ich urokiem. Stoją za tym m.in. 
Eryka Trzewik-Drost, Jan Syl-
wester Drost, Bogdan Kupczyk 
czy Ryszard Serwicki.
Od lat 60. XX w. byli związani 
z Hutą Szkła Gospodarczego 
„Ząbkowice”. Stworzyli wiele 
projektów szklanych naczyń, 
które kiedyś były bardzo po-
pularne i powszechne w wielu 
domach. Po latach miłośnicy 
sztuki użytkowej ponownie 
zwrócili na nie uwagę. Od 
pewnego czasu „ząbkowickie 
szkło” jest modne i niemal kul-
towe, wyszukiwane i chętnie 
kupowane na internetowych 
aukcjach czy targach staroci.
– Stworzenie w  Dąbrowie 
Górniczej stałej kolekcji szkła 
ząbkowickiego, dostępnej dla 
mieszkańców i turystów, jest 
od dawna oczekiwane i postu-
lowane. Stąd pomysł pozyska-
nia do Muzeum Miejskiego 

„Sztygarka” takich ekspo-
natów. Docelowo powinny 
znaleźć się na wystawie stałej 
w Domu Kultury w Ząbkowi-
cach. Otwarcie takiej wystawy 
byłoby niezwykłym wydarze-
niem w tej dzielnicy miasta, 
której historia nieodłącznie 
związana jest z  hutnictwem 
szkła. To jednak wymaga 
przygotowań,  m.in. zakupu 
specjalnych gablot, odpowied-
nio oświetlonych, w których 
szklane artefakty będą dobrze 
wyeksponowane, pokazując 
w pełni swoje niezwykłe pięk-
no – mówi Arkadiusz Rybak, 
dyrektor Muzeum Miejskiego 
„Sztygarka”.
– Na razie zakupiona kolek-
cja zostanie sfotografowana, 
skatalogowana i odpowiednio 
zabezpieczona w „Sztygarce”. 
W miarę możliwości zamie-
rzamy zaprezentować jej pew-
ne fragmenty, np. poszczegól-
ne wyroby szklane, które nie 
były wytwarzane seryjnie albo 
powstały w limitowanych na-
kładach – opowiada Arkadiusz 
Rybak.
 PK

Inwestycje

Środki na szklane dzie-
dzictwo
Podczas styczniowej se-
sji Rady Miejskiej radni 
podjęli decyzję o przeka-
zaniu ponad 173 tys. zł 
na zakup kolekcji szkła 
ząbkowickiego od pry-
watnej kolekcjonerki. Ta 
kwota pozwoli na nabycie 
234 szklanych wyrobów. 
Ponad 20 tys. zł przezna-
czone zostanie na nabycie 
regałów magazynowych, 
wykonanie fotografii 
i kart inwetaryzacyjnych, 
a także kupno opakowań, 
w których bezpiecznie 
przechowywane będzie 
szklane dziedzictwo.
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sport
Koszykówka 3x3

Koszykarze tuż za podium
Dąbrowscy koszykarze na czwartym miejscu zakończyli zmagania w ramach LOTTO 3×3 Ligi. Finałowy turniej odbył się 
24-25 lutego w Sosnowcu.
Dzięki korzystnemu wynikowi 
z pierwszego turnieju kwali-
fikacyjnego w Lublinie MKS 
walkę rozpoczął od razu od 
fazy ćwierćfinałowej.
Zespół w składzie: Jakub Bo-
rowski, Przemysław Słoniewski, 
Hubert Lewandowski, Błażej 
Karlik – stanął naprzeciw Arki 
Gdynia, którą reprezentowa-
ły takie koszykarskie tuzy jak 
Adrian Bogucki (mistrz świata 
U–23 3×3 z 2022 r.) czy Prze-
mysław Zamojski (brązowy 
medalista mistrzostw świata 
3×3 z 2019 r.). Dąbrowianie sta-
nęli na wysokości zadania i nie 
przestraszyli się utytułowanych 
rywali zwyciężając 21:18.
Koszykarze z Dąbrowy w pół-
finale trafili na PGE Spójnie 
Stargard – czarnego konia 
rozgrywek. Koszykarze ze 
Stargardu pokazali bardzo 

atrakcyjną koszykówkę okra-
szoną kilkoma wsadami autor-
stwa Dominika Grudzińskiego 
oraz Damiana Krużyńskiego 
i ostatecznie zwyciężyli 21:16. 
Jak się później okazało, Spójnia 
wygrała cały turniej (w finale 
pokonała 21:20 faworyzowaną 
Legię LOTTO 3×3 Warszawa), 
a  Damian Krużyński został 
uhonorowany statuetką MVP.
W  meczu o  3. miejsce MKS 
LOTTO 3×3 Dąbrowa Gór-
nicza zmierzył się z Anwilem 
Włocławek, w którego składzie 
znaleźli się wielokrotni repre-
zentanci Polski w tej dyscypli-
nie sportu – Paweł Pawłowski 
oraz Szymon Rduch. Mecz był 
bardzo wyrównany, lecz dzię-
ki bardzo udanej końcówce 
z  brązowych medali mogli 
cieszyć się jednak koszykarze 
z Włocławka.

Ćwierćfinał:
Suzuki Arka Gdynia – MKS 
LOTTO 3×3 Dąbrowa Górni-
cza 18:21

Półfinał:
PGE Spójnia Stargard – MKS 
LOTTO 3×3 Dąbrowa Górni-
cza 21:16

Mecz o 3 miejsce:
Anwil Włocławek – MKS 
LOTTO 3×3 Dąbrowa Górni-
cza 21:17

W LOTTO 3×3 Ligi uczestni-
czyły drużyny klubów na co 
dzień występujących w Orlen 
Basket Lidze. W koszykówce 
3×3 gra toczy się na specjal-
nej nawierzchni o wymiarach 
15×11 metrów. Na parkiecie 
występują dwie trzyosobowe 
drużyny, które mogą korzystać 

z dodatkowego rezerwowego. 
W  przeciwieństwie do tra-
dycyjnego basketu, w koszy-
kówce 3×3 zdobywa się jeden 
lub dwa punkty, podczas gdy 
w wersji pięcioosobowej dwa 

i trzy. Każda akcja może trwać 
maksymalnie 12 sekund. Mecz 
kończy się, gdy jeden z zespo-
łów zdobędzie 21 punktów lub 
upłynie czas 10 minut.

PK

Siatkarki Volley Dąbrowa Górnicza 
zagrają o mistrzostwo Polski
Przepustkę do występu w mistrzostwach Polski dąbrowianki wywal-
czyły podczas rozegranego 14-18 lutego w Bielsku-Białej turnieju 
finałowego mistrzostw Śląska w kategorii juniorek młodszych.
W bielskim turnieju wystą-
piły dwie siatkarskie dru-
żyny z Dąbrowy Górniczej: 
Volley i MKS. W bezpośred-
nim pojedynku lepsze oka-
zały się zawodniczki Volley 
Dąbrowa Górnicza prowa-
dzone przez trenera Kamila 
Króla, które pokonały MKS 
3:0 (25:16, 25:17, 25:18).
W  półfinale i  w  meczu 
o  trzecie miejsce zawod-
niczki Volley musiały uznać 
wyższość JKS SMS Jastrzę-
bie (2:3) i TS Stali Śrubiarnia/
SMS Żywiec (0:3), niemniej 
czwarte miejsce zagwaran-
towało im udział we wspo-
mnianym finale MP.
Skład drużyny Volley Dą-
browa Górnicza: Zosia Ci-
chy, Sandra Gago, Anna 

Maciejak, Victoria Rencicka, 
Anna Rechnio, Katarzyna 
Wróbel, Zuzanna Girtler, 
Natalia Popławska, Jessi-
ca Nowak, Kalina Kowalik, 

Amilia Wacławczyk, Anto-
nina Kłosowska, Nikola Ję-
drusik, Martyna Pietrasik, 
Julia Bryszkowska, Amelia 
Podsiadło. KK

SiatkówkaBieg Walentynkowy

Wesoły bieg 
w parku Hallera
Ponad 500 uczestników przebiegło i przemaszerowało przez 
park Hallera podczas XII Biegu Walentynkowego. Pozytywna 
energia wszystkich uczestników przegoniła chmury i przycią-
gnęła słońce nad miasto.

Bieg Walentynkowy, organi-
zowany przez stowarzyszenie 
Pogoria Biega, to najwesel-
szy i  najbardziej kolorowy 
bieg w  Dąbrowie Górniczej. 
Najważniejszy jest udział, 

o  czym świadczą uśmiechy 
i przebrania uczestników. Za 
tę kreatywność organizatorzy 
odwdzięczają się pięknymi pa-
miątkowymi medalami.
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Z OKAZJI DNIA KOBIET
8 marca o 19:00, z okazji 
Dnia Kobiet, na głównej 
scenie Pałacu Kultury 
Zagłębia zagra duet Ka-
raś/Rogucki! 7 dni wcze-
śniej tj. 1 marca ukaże 
się ich ostatni wspólny 
album „Atlas Iskier”, któ-
ry zwieńczy artystyczny 
tryptyk duetu. Karaś/
Rogucki to bez wątpienia 
jeden z najciekawszych 
projektów muzycznych 
od lat.
Pojawił się na polskiej scenie po 
ogłoszeniu zawieszenia dzia-
łalności zespołów Coma i  The 
Dumplings. Po sukcesie pierw-
szego krążka zatytułowanego 
„Ostatni bastion romantyzmu” 
oraz równie dobrze przyjętej 
przez publiczność drugiej pro-
dukcji „Czułe Kontyngenty” 
artyści zamierzają zakończyć 
współpracę. Jak sami mówią, naj-
nowszy krążek jest kontynuacją 
wątków z poprzednich wydaw-

nictw, będzie jednak mroczniej, 
a ukazana w piosenkach miłość 
będzie miała oblicze ucieczki od 
samotności, nacechowane despe-
racją i chęcią zapełnienia pustki. 
Singlem promującym nową pły-
tę jest cover piosenki „Zaopiekuj 

się mną” zespołu Rezerwat, któ-
ry z całą pewnością usłyszy dą-
browska publiczność, podobnie 
jak inne utwory z „Atlasu Iskier”. 
Więcej informacji o  koncercie 
oraz bilety dostępne na stronie 
bilety.palac.art.pl!

kultura / Pałac Kultury Zagłębia

SCENA DLA KAŻDEGO!
Scena/anecS to cykl kon-
certów, w którym granica 
między artystami a pu-
blicznością nie istnieje. 
Zarówno widzowie jak i muzy-
cy zasiadają na głównej scenie 
Pałacu Kultury Zagłębia w tzw. 
aneksie scenicznym. 23 marca 
o 18:00 w ramach cyklu odbę-
dzie się kolejny z  jazzowych 
koncertów, podczas którego 
wystąpią wybitni instrumen-
taliści: Adam Wendt, Dominik 
Wania, Mariusz Bogdanowicz 
i  Sebastian Frankiewicz, czyli 
formacja The Choice.
Z dniem 7 kwietnia (g. 10:00) 
cykl poszerzy swoją grupę od-
biorców o grono najmłodszych, 
dzięki koncertowi rodzinnemu 

grupy Czereśnie! Zespół gra 
i  śpiewa o  ochronie przyro-
dy, dbaniu o własne zdrowie, 
miłości do najbliższych, po-

szanowaniu różnorodności – 
w  żywiołowej formie, pełnej 
wspólnych zabaw i  interakcji 
z publicznością!
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Dąbrowa Górnicza 
w liczbach 
Dąbrowa Górnicza ze swoją powierzchnią 188 km2 
jest największym pod względem powierzchni  
miastem w województwie śląskim i 10 w Polsce. 
W jej skład wchodzi 18 dzielnic, a najwyższym 
wzniesieniem o wysokości 390 m n.p.m.  
jest „Łewerest”.

z czego 265 to śluby  
cywilne, a 107 to mał-
żeństwa wyznaniowe. 

świętowało 
jubileusz  
60-lecia.

Najpopularniejszymi imionami 
dla dziewczynek były: 

obchodziło 
„Złote Gody”, 
czyli 50. rocznicę ślubu. 

świętowało setne 
urodziny w 2023 roku.

248

186

Amelia, Maja, 
Jagoda, Zofia, 
Lena i Pola

Męskie imiona, które cieszyły 
się największą popularnością: 

107 728
osób.

156 par3 mieszkańców 48 par

Nikodem, Franciszek, 
Leon, Adam, Filip 
i Tymon

pary zawarły  
związek  
małżeński

372
dziewczynek 
urodziło się w Dąbrowie 
w 2023 roku.

chłopców urodziło się 
w 2023 roku w Dąbrowie.

Na koniec grudnia 
2023 roku było nas 

nowych miejsc w żłobkach
Od marca rusza filia nr 4 miejskiego żłobka na Manhattanie w budynku przedszkola nr 32, a od 
początku kwietnia filia nr 3 w budynku Zespołu Szkół na Łęknicach. Do dyspozycji maluchów 
będzie odpowiednio 32 i 56 miejsc.

Utworzenie prawie setki nowych miejsc było możliwe dzięki przeprowadzonym remontom obu placówek, 
a także unijnego dofinansowaniu w wysokości 3,3 mln zł, jakie na ten cel pozyskały władze miasta. 

Nowe filie to nie tylko dodatkowe miejsca, ale również poprawa komfortu dla rodziców, którzy zyskają 
możliwość przeniesienia swoich dzieci do placówek znajdujących się bliżej ich domu. To ważne, bo dziś 
wielu rodziców dowozi swoje pociechy do placówek na Mydlicach lub w Gołonogu.

88

Miasto inwestuje  
w przedszkola 
i szkoły Kolorowe i ocieplone elewacje, przebudowane 

pomieszczenia dla dzieci, nowe instalacje.  
Po tym m.in. można poznać, że stare i wysłużone 
przedszkolne budynki przeszły gruntowne 
modernizacje i odzyskały dawny blask.

W ostatnich latach na remonty budynków szkół 
i przedszkoli miasto przeznaczyło ponad 185 mln zł. 
Na tę kwotę składają się zarówno mniejsze doraźne 
prace remontowe jak i kompleksowe modernizacje 
i rozbudowy szkół i przedszkoli. Efekt to lepsze 
warunki pobytu i nauki dla najmłodszych.

MODERNIZACJE 
SZKÓŁ 
Zespół Szkolno-Przedszkolny 
w Błędowie
Trwa kolejny etap rozbudowy budynku, m.in. 
części przedszkolnej. Wcześniej szkoła została 
rozbudowana o salę gimnastyczną, a przy szkole 
powstało boisko, bieżnia i plac zabaw.

Szkoła Podstawowa nr 26 w Łośniu
Szkoła jest w trakcie rozbudowy o nowy budynek przedszkola. Przebudowana zo-
stanie także szkolna kuchnia i jadalnia, a sale zajmowane do tej pory przez przed-
szkole, zostaną dostosowane do potrzeb lekcyjnych. Przy szkole powstanie nowy 
plac zabaw, parking i droga przeciwpożarowa.

Pawilon II Sztygarki
W ramach inwestycji, wschodnie skrzydło i centralna część pawilonu II Sztygarki 
zyska nowoczesne pracownie techniczne i sale dydaktyczne sale dydaktyczne dla 
CKZiU, które planowane są także do wykorzystania w ramach szkoły policealnej 
i liceum dla dorosłych. Budynek zostanie dostosowany dla osób ze szczególnymi 
potrzebami, a obok powstanie parking.

Zespół Szkół nr 4 na Łęknicach
To jedna z największych szkół w Dąbrowie, składająca się z ośmiu segmentów z cha-
rakterystyczną rotundą na wejściu. Wszystkie segmenty zostały objęte termomo-
dernizacją, wyremontowano basen, a także część przedszkolną, w której będzie 
funkcjonował również żłobek. 

10
PRZEDSZKOLI 
ZMIENIŁO  
SWE OBLICZE

73,6 mln zł 
miasto 
przeznaczyło 
na remonty 
przedszkoli. 
13,6 mln zł 
pochodziło 
z dotacji.

Wartość inwestycji  
to 42 mln zł,  
z czego 18,8 mln 
zł pochodziło 
z dofinansowania.

Pamiątkowe 
zdjęcie  

z pierwszego 
zimowego wejścia 

na „Łewerest”.

• Przedszkole nr 1 przy ul. 1 Maja 

• Przedszkole nr 4 na osiedlu Cieszkowskiego

• Przedszkole nr 9 przy ul. Górniczej

• Przedszkole nr 11 przy ul. Krasińskiego 

• Przedszkole nr 14 przy ul. Tysiąclecia

• Przedszkole nr 20 przy ul. Adamieckiego 

• Przedszkole nr 29 przy ul. Ludowej

• Przedszkole nr 32 na Osiedlu Manhattan

• Przedszkole nr 36 na osiedlu Kasprzaka

• Przedszkole nr 39 przy ul. Mireckiego
2 3
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Dąbrowianie 
wybierają zieleń

PARK PODLESIE
Okazał się bezkonkurencyjny w Budżecie Obywatelskim w 2019 roku.  
Po rewitalizacji w parku powstało siedem stref, m.in. „zielona polana” czyli prze-
strzeń o nawierzchni trawiastej, której głównym elementem jest scena, stoły 
piknikowe oraz ławki czy „strefa zabawy”, w której znalazły się trzy place zabaw 
- wspinaczkowy, plac dla najmłodszych, a także plac z huśtawkami.

Przez park przebiega też ścieżka edukacyjna składająca się z tablic i słupków 
z informacjami na temat fauny i flory parku oraz okolicznego lasu. Dodatkowo 
w całym parku stanęły nowe ławki, kosze na śmieci i ledowe latarnie oraz przy-
było krzewów i ozdobnej zieleni. 

Park w obecnej osłonie daje mnóstwo możliwości spędzania czasu na świe-
żym powietrzu, relaksu, zabawy czy uczestnictwa w wydarzeniach sportowych 
i kulturalnych.

PARKOWE 
INWESTYCJE

PARK ZIELONA to najstarszy park w Dąbrowie Górni-
czej, który został zrewitalizowany w 2018 roku i nawią-
zuje do stylistyki lat 30. XX wieku czyli czasu, kiedy go 
założono. 

Całość prezentuje się niezwykle urokliwie, z piękną 
fontanną, wygodnymi alejami centralnymi, naturalny-
mi alejkami wśród drzew, leśnym placem zabaw, sty-
lowymi mostkami i kładkami nad parkowymi potokami 
i stawem.

PARK HALLERA również przeszedł modernizację i zy-
skał nowe atrakcje. Powstał tu skatepark, a park w zbo-
gacił się także, m.in. o rozbudowany plac zabaw z tram-
polinami i zjeżdżalniami plenerowymi w części A oraz 
nowy plac zabaw i ogród polisensoryczny w części 
B parku. Parkowe alejki zyskały nową nawierzchnię, 
a w parku pojawiły się także nowe ławki i latarnie.

O rewitalizacji Plant mieszkańcy zdecydowali 
w 2020 roku. W trakcie remontu Planty zyska-
ły nie tylko dodatkową zieleń, ale również nowy 
układ alejek i wydzieloną drogę rowerową. Posa-
dzono około dwustu drzew: dębów, jesionów, 
klonów, brzóz, lip i ozdobnych grusz, a także licz-
ne krzewy i ozdobną trawę.

Wzdłuż głównej alei ustawiono nowe ławki i kosze 
na śmieci oraz nowoczesne ledowe oświetlenie. 

Planty im. Harcmistrza 
Piotrowskiego

Co łączy Planty im. Harcmistrza Piotrowskiego  
z Parkiem Podlesie? Nie tylko dużo zieleni, ale przede 
wszystkim fakt, że zyskały nowy blask dzięki  
mieszkańcom!

TRAMWAJE 
WRÓCIŁY 
na tory

Wyczekiwany przez wielu mieszkańców powrót tram-
wajów to wyraźny sygnał, że przebudowa głównej osi 
miasta dobiegła końca. 

Tramwajowa część inwestycji objęła przebudowę dwu-
torowej linii tramwajowej o długości ok. 4,6 km. Nowe 
torowisko zostało wykonane na betonowych podkła-
dach, a na przejazdach przez jezdnię i przy przystan-
kach tory ułożono na betonowych płytach. Dzięki ich 
zastosowaniu oraz elastycznej metodzie montażu szyn 
tramwaje stały się cichsze i emitują mniej drgań. 

Nowością są zintegrowane przystanki autobusowo-
-tramwajowe, które powstały na wysokości osiedla 
Manhattan w Gołonogu oraz ronda przy Alei Róż.

Drogowa cześć inwestycji zlecona przez miasto obję-
ła modernizację układu drogowego wraz z likwidacją 
sygnalizacji świetlnych i przebudową skrzyżowań na 
skrzyżowania o ruchu okrężnym, budowę i przebudo-
wę chodników oraz dróg rowerowych, remont przejścia 
podziemnego na Manhattanie, likwidację barier archi-

Po dwuletniej przerwie 
spowodowanej modernizacją 
torowiska i przebudową głównej 
osi komunikacyjnej miasta do 
Dąbrowy Górniczej wróciły 
tramwaje. 

JASNO, EKOLOGICZNIE I OSZCZĘDNIE

Dlatego Dąbrowa Górnicza od lat inwestuje w nowo-
czesne oświetlenie uliczne. W poprzednich latach 
wymieniona została ponad połowa z 5180 opraw 
latarni ulicznych, a przy okazji ostatnich inwestycji 
w śródmieściu i przy centrach przesiadkowych wymie-
nionych zostało kolejne ponad 750 punktów świetlnych. 

Przynosi to konkretne oszczędności, ponieważ LEDy 
zużywają od 40 do 60% mniej energii w porównaniu 
do tradycyjnych żarówek. Dodatkowo są też znacznie 
trwalsze i bardzie ekologiczne, bo przyczyniają się do 
zmniejszenia emisji CO2 i nie zawierają niebezpiecznych 
dla środowiska pierwiastków, np. rtęci. 

Latarnie LED zwiększają też poziom komfortu i bezpie-
czeństwa na drogach i chodnikach, dlatego każdego 

Lepsza widoczność, brak niebezpiecznych dla środowiska pierwiastków 
i mniejsze zużycie energii to korzyści, jakie daje stosowanie
oświetlenia ulicznego z oprawami typu LED. 

roku w mieście instalowane są kolejne nowe oprawy, 
m.in. jesienią 2023 roku nowoczesne oprawy LED po-
jawiły się na molo, promenadzie i wzdłuż parkingów 
przy Pogorii III, a obecnie ogłoszony jest przetarg na 
budowę tego typu oświetlenia dookoła całego jeziora. 

Co ważne, na tego typu działania można 
pozyskać spore dofinansowania i wła-
dze miasta cały czas działają w tym 
zakresie. Na pierwszy etap wymiany 
oświetlenia w mieście pozyskano 5,85 
mln zł z Unii Europejskiej, a wymianę 
latarni nad Pogorią w całości sfinan-
sowano ze środków Metropolitalnego 
Funduszu Solidarności.

tektonicznych w postaci dwóch kładek oraz pięciu 
przejść podziemnych, a także budowę wyniesionych 
przejść dla pieszych oraz nowoczesnego oświetlenia 
ulicznego. 

Głównym celem tej ogromnej inwestycji było oprócz 
poprawy jakości komunikacji publicznej, uspokojenie 

ruchu samochodowego na głównej osi komunikacyjnej 
miasta oraz stworzenie infrastruktury przyjaznej pie-
szym i rowerzystom.

Z myślą o pieszych uciąż-
liwe przejścia podziemne 
i kładki zostały zastąpione 
wygodnymi wyniesionymi 
przejściami na poziomie 
chodników.

Z myślą o rowerzystach po-
wstało ponad 12 kilometrów 
dróg rowerowych, które po-
zwalają w bezpieczny i kom-
fortowy sposób poruszać 
się na rowerze i traktować 
go jako pełnoprawny środek 
transportu.

Z myślą o osobach podróżu-
jących komunikacją publiczną 
powstały 2 zintegrowane przy-
stanki pozwalające w szybki 
i wygodny sposób przesiadać 
się z autobusu na tramwaj  
i odwrotnie.

Z myślą o kierowcach i popra-
wie płynności ruchu zlikwi-
dowane zostały 3 uciążliwe 
sygnalizacje świetlne,  
a 8 skrzyżowań zostało prze-
budowanych na ronda.

W rejonie targu powstał także parking rowerowy, a na-
przeciwko I LO im. Waleriana Łukasińskiego ogrodzony 
wybieg dla psów.

Prawie 900-metrowa droga rowerowa wzdłuż plant po-
łączona została z drogami rowerowymi prowadzącymi 
do centrów przesiadkowych w centrum miasta oraz 
drogami rowerowymi wzdłuż al. Piłsudskiego i ul. Kró-
lowej Jadwigi, które powstały przy okazji modernizacji 
głównej osi komunikacyjnej miasta.
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CENTRUM 
PRZESIADKOWE  
Z 375 MIEJSCAMI 
PARKINGOWYMI 
I WYGODNYM PRZEJAZDEM
POD TORAMI

Nowy peron 
i dodatkowy tor
Modernizację przeszło również torowisko i peron. 
Dobudowany został trzeci tor pozwalający obsłu-
giwać ruch lokalny. Dobudowany został też peron 
bezpośrednio przy budynku dworca. Dotychcza-
sowy peron zyskał zadaszenie i zbudowano pro-
wadzące do niego przejście podziemne z windami.

Łączna wartość tej wspólnej inwestycji miasta i PKP Polskie Linie Kolejowe to 234.5 mln zł. Koszt poniesiony 
przez miasto to 149,8 mln zł z czego 82,5 mln zł to dofinansowanie. 56,5 mln zł pochodziło z Unii Europej-
skiej, a 26 mln zł z Metropolii GZM.

Centrum przesiadkowe zbudowane przy dworcu kolejowym w cen-
trum miasta oferuje 375 miejsc parkingowych, a także możliwość 
bezpośredniej przesiadki z pociągu na autobus. Do dyspozycji 
mieszkańców jest również wygodny przejazd pod torami oraz nowa 
droga pozwalająca ominąć centrum miasta.

Dzień dobry Dąbrowo

Budowa centrum przesiadkowego odmieniła 
okolice dworca w centrum, ale prawdziwą 
wisienką stał się sam budynek dworca, który  
po latach wreszcie zmienił swe oblicze.

Dworzec, 
z którego można 
być dumnym

Przez ostatnie kilkadziesiąt lat dworzec i otoczenie stacji kolejowej w cen-
trum nie było powodem dumy dla dąbrowian. Na szczęście dzięki determinacji 
władz miasta udało się przekonać posłów i władze PKP, że remont dworca to 
inwestycja ważna dla mieszkańców Dąbrowy Górniczej. 

Tym co ostatecznie przesądziło o remoncie była deklaracja prezydenta, 
że po zakończeniu prac, miasto wynajmie od PKP powierzchnie dostępne 
w budynku.

Modernizacja dworca trwała od grudnia 2021 roku do października 2023 roku. 
Po jej zakończeniu obiekt odzyskał dawny blask, a w środku znalazły się: kasa 
biletowa, poczekalnia, toalety i powierzchnie biurowe, które wynajęło miasto. 
W lutym przeniósł się do nich Dąbrowski Inkubator Przedsiębiorczości.

Obok budynku dworca powstała letnia poczekalnia, która od strony stanowisk 
autobusowych oferuje także zadaszone miejsce na rowery. 

Centrum 
przesiadkowe
Do dyspozycji mieszkańców jest 375 miejsc 
parkingowych po obu stronach torów z wjazdami 
od ul. Kolejowej i Limanowskiego. Bezpośrednio 
przed budynkiem dworca zlokalizowane są przy-
stanki autobusowe oraz parking dla rowerów.

Wygodny 
przejazd pod 
torami
Droga pod nowym wiaduktem kolejowym 
pozwala wygodnie i bezpiecznie przedo-
stać się na drugą stronę torów. Zastąpiła 
ona dawny przejazd z rogatkami, który 
istniał na ul. Konopnickiej.

Obwodnica 
centrum
Nowa droga łączy rejon dworca kolejowego 
z rondem przy Urzędzie Pracy, można z niej 
także wyjechać i zjechać do Centrum Han-
dlowego Pogoria. W przyszłości droga może 
zostać rozbudowana o drugą jezdnię. 

Powstała by przenieść część ruchu samo-
chodowego poza centrum miasta. Komfort 
wynikający z tego rozwiązania będzie w pełni 
odczuwalny, kiedy powstanie drogowy łącznik 
pomiędzy ul. Kolejową i Aleją Zagłębia Dąbrow-
skiego. Budowa łącznika zaplanowana jest na 
2024 rok.
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Trwa budowa 
168 mieszkań 

Wygodnie i bezpiecznie w Gołonogu

W blokach znajdą się lokale o zróżnicowanych metrażach: od 31-metrowej ka-
walerki do przestronnego, czteropokojowego, niemal 90-metrowego miesz-
kania dla dużej rodziny. Łącznie będzie tam 168 mieszkań, po 56 w każdym 
budynku. Co ważne dla przyszłych mieszkańców, lokale zostaną wykonane 
w standardzie „pod klucz”, czyli wnętrza będą otynkowane i pomalowane, 
w łazienkach będą kafelki i sanitariaty, a na podłogach ułożone będą panele 
i gres. Będą też wyposażone w kuchenkę elektryczną, zlewozmywak oraz 
biały montaż w łazience. 

Budynki zaprojektowano w formie prostopadłościanu na rzucie prostokąt-
nym o wymiarach 17,3 m x 32,8 m, gdzie ostatnia i przedostatnia kondy-
gnacja zmniejszają się schodkowo. Od parteru do piątego piętra będzie po 8 
mieszkań, na szóstym piętrze znajdzie się 5 lokali, a na siódmym 3. Mieszkań-
cy do dyspozycji będą mieć także pomieszczenia piwniczne. Elewacja bloków 
będzie wykończona w bieli i odcieniach szarości, z drewnianymi akcentami.

Przy budynkach znajdzie się plac zabaw, a także 210 miejsc postojowych dla 
samochodów oraz wykonane będą dodatkowe nasadzenia drzew. 

Inwestycja o wartości ponad 52 mln zł powstaje przy wsparciu z rządowego 
Programu Wspierania Budownictwa Socjalnego i Komunalnego z którego 
władze miasta pozyskały prawie 21 mln zł dofinansowania. 

Planowany termin zakończenia prac to początek 2026 roku, a osoby zainte-
resowane skorzystaniem z oferty Towarzystwa Budownictwa Społecznego 
zachęcamy do kontaktu z Wydziałem Polityki Społecznej, Mieszkaniowej 
i Zdrowia. Szczegółowe informacje o procedurze i zasadach naboru dostępne 
są pod numerami telefonu 32 295 68 65 lub 32 295 67 05.

Trzy siedmiopiętrowe bloki powstają w rejonie  
al. Zagłębia Dąbrowskiego, ul. Kwiatkowskiego 
i Krasickiego. Są to pierwsze w mieście 
budynki powstające w formule Towarzystwa 
Budownictwa Mieszkaniowego. 

Inwestycja warta 67,5 mln zł obejmowała swoim zakresem nie tylko budowę przejazdu pod torami i rond na 
skrzyżowaniach ulic Parkowej, Uklańskiego i Alei Zagłębia Dąbrowskiego, ale również przebudowę peronów 
kolejowych.

Nowe perony i przejście 
podziemne
W ramach inwestycji na stacji w Go-
łonogu powstały dwa zewnętrzne 
perony z torami kolei metropolitalnej 
oraz przejście podziemne pod torami. 
W miejscu starego peronu została za-
chowana rezerwa dla torów kolei da-
lekobieżnej, co w przyszłości pozwoli 
oddzielić ruch lokalny od dalekobież-
nego i zwiększyć częstotliwości kur-
sowania połączeń metropolitalnych.

Co dalej  
z dworcem?
Prezydent złożył deklaracje, że jeśli 
uregulowane zostaną sprawy wła-
snościowe i kolej zdecyduje się na 
modernizację budynku, miasto jest 
gotowe wynająć powierzchnie 
i zagospodarować je w podobny 
sposób jak ma to miejsce na dworcu 
w centrum i będzie miało miejsce na 
dworcu w Ząbkowicach.

3
budynki

Mieszkania będą wy-
kończone „pod klucz” 
i wyposażone w kuchenkę 
elektryczną, zlewozmy-
wak oraz biały montaż 
w łazience. 

mieszkań o zróżnicowanym 
metrażu: od 31-metrowej 
kawalerki do 90-metrowego  
mieszkania dla rodziny

168

Ze względu na nieuregulowane kwestie 
własnościowe terenów wokół gołonoskiego 
dworca, część inwestycji związana z budową 
nowych miejsc parkingowych – zarówno dla 
rowerów jak i samochodów – będzie realizo-
wana w kolejnym etapie.

Koniec  
ze staniem 
na przejeździe 
Wcześniej bywało, że mieszkańcy tracili 
na przejeździe nawet po 10 czy 15 min, 
czekając na przejazd pociągu. Teraz ruch 
jest płynny, znacząco poprawiło się także 
bezpieczeństwo pieszych, rowerzystów 
i kierowców, ponieważ pod wiaduktem po-
wstał również chodnik i droga rowerowa.

Parkingi 
w drugim etapie Tucznawa jest dobrze skomunikowana, dzięki czemu inwestorzy zyskują łatwy do-

stęp do głównych szlaków drogowych, a także regionalnych ośrodków transportu 
kolejowego oraz lotnisk.

Tereny te cieszą bardzo dużym zainteresowaniem inwestorów. Zajętych jest już 
168,5 hektara, a do dyspozycji kolejnych inwestorów pozostają nieruchomości 
o łącznej powierzchni 53,6 hektara.

Wśród dotychczasowych inwestorów możemy wyróżnić kapitał japoński, polski, 
włoski, koreański, fiński i niemiecki, a prognozowane nakłady inwestycyjne obecnych 
inwestorów przekraczają 9,5 miliarda złotych i przełożą się na 3900 miejsc pracy.

DLA MAŁYCH I ŚREDNICH 
PRZEDSIĘBIORSTW
Z myślą o nich miasto przygotowało Strefę Aktywności Gospodarczej „Kazdębie”.

To 12 uzbrojonych działek o powierzchni od 0,5 ha do 1 ha. W 2021 roku strefa 
została wyróżniona w konkursie organizowanym przez Polską Agencję Inwestycji 
i Handlu – „Grunt na medal”, którego celem było wyłonienie i promocja najlepszych 
terenów pod inwestycje. 

Na zakup nieruchomości w tym obszarze zdecydowało się już 3 inwestorów, 
którzy zadeklarowali nakłady inwestycyjne w wysokości ponad 16,5 mln zł.

Tucznawa to jeden z największych i najszybciej 
rozwijających się terenów inwestycyjnych w Polsce 
przeznaczonych dla dużych firm. Powstał na po-
trzeby nowoczesnych, ekologicznych i bezpiecznych 
zakładów pracy, które pozwolą Dąbrowie Górniczej 
na odejście od uciążliwego dla mieszkańców i środo-
wiska tradycyjnego przemysłu.

Dla INNOWACYJNYCH
I EKOLOGICZNYCH
inwestorów

Transport drogowy 
Droga S1 – 6 km
Droga DK94 – 8 km
Autostrada A1 – 24 km
Autostrada A4 – 25 km

Transport kolejowy 
Euroterminal– Sław-
ków – 14 km

Transport lotniczy 
Międzynarodowy Port Lotniczy  

Katowice w Pyrzowicach – 20 km
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Dostawcy niezapomnianych wrażeń
Grają w polskiej ekstra-
klasie, śmiało radzą 
sobie w europejskim 
pucharze. Jak to w spo-
rcie bywa, zwycięstwa 
przeplatają porażkami, 
kibicom dostarczają 
sporo - nieraz bardzo 
mocnych - emocji. 
Mowa o koszykarzach 
MKS-u Dąbrowa Gór-
nicza, którzy rozgrywają swoje 
starcia w hali „Centrum”. Kto 
jeszcze nie widział ich tam na żywo 
w akcji, powinien jak najszybciej 
nadrobić zaległości. Jest na co po-
patrzeć.

W tym samym czasie złożony został wniosek o dofinan-
sowanie II etapu, który ma charakter komercyjny i po-
lega na przystosowaniu części budynków do wynajęcia 
pod punkty gastronomiczne w hali typu food court oraz 
punkty usługowe dla mieszkańców.

Po długim czasie przygotowań: projektowaniu, plano-
waniu i modelowaniu nadchodzi czas na rozpoczęcie 
budowy. W pierwszym etapie przewidziane jest utwo-
rzenie rynku i przestrzeni publicznych oraz rewitalizacja 
pierwszych pofabrycznych obiektów. 

Fabryka Pełna Życia – 
od konsultacji do  
realizacji
Pod koniec ubiegłego roku projekt „Fabryka Pełna 
Życia” otrzymał ponad 78 milionów dofinansowa-
nia z Funduszu Na Rzecz Sprawiedliwej Transfor-
macji. Spółka Fabryka Pełna Życia na terenie daw-
nej fabryki obrabiarek Defum rozpoczyna budowę 
pierwszego etapu nowego centrum  
Dąbrowy Górniczej.

Już teraz jest to jedno z najbardziej rozpoznawalnych 
miejsc do organizacji miejskich wydarzeń kulturalnych, 
a dzięki rewitalziacji Fabryka Pełna Życia stanie się no-
wym centrum miasta i będzie miejscem pełnym zieleni 
i tętniącym życiem przez cały rok. 

Projekt przebudowy przygotowało szczecińsko-kosza-
lińskie biuro Analog, które w 2019 roku wygrało mię-
dzynarodowy konkurs na koncepcję nowego centrum 
Dąbrowy Górniczej. 

2016 2017 - 2018 2019 2020 2021 2022 2023

• Zakup przez miasto terenów po byłej fabryce obra-
biarek Defum

• Inwentaryzacja budynków i opracowanie opinii tech-
nicznej

• Otwarcie terenu dla dąbrowianom – w historii Dąbrow-
skiej Fabryki Obrabiarek Defum zaczyna się nowy roz-
dział pod nazwą Fabryka Pełna Życia

• Początek konsultacji z mieszkańcami

• Wydarzenia dla mieszkańców, ogród społeczny 
i pierwszy kontener gastronomiczny.

• Opracowanie społecznej i autorskiej koncepcji 
funkcjonalno-przestrzennej dla nowego cen-
trum Dąbrowy Górniczej

• Międzynarodowy konkurs SARP na opracowanie 
projektu centrum miasta na terenie Defum 

• Zwycięska pracownia architektoniczna 
opracowuje szczegółową koncepcję no-
wego centrum Dąbrowy Górniczej

• Rewitalizacja Warsztatu, pierwszego bu-
dynku po fabryce Defum

• Powołanie przez Radę Miejską spółki Fa-
bryka Pełna Życia Sp. z o.o.

• Mikrogranty w Fabryce realizowane 
przez NGO, m.in. ogród społeczny i pa-
sieka miejska

• MiastoLab. Festiwal Miejskich Innowacji 

• Opracowanie dokumentacji projektowej 
dla pierwszego etapu realizacji nowego 
centrum Dąbrowy Górniczej 

• Otwarcie Centrum Kompetencji dla Ma-
łych i Średnich Przedsiębiorstw Zagłę-
biowskiej Izby Gospodarczej

• Dalszy rozwój przestrzeni Fabryki Pełnej Życia: 
otwarcie Punktu Widokowego, strefy rekreacji 
i sportu

• Ogólnopolskie Forum Praktyków Partycypacji 
w Fabryce Pełnej Życia

• Ogród fabryczny kolejną zieloną strefą 
w postindustrialnej przestrzeni przyszłe-
go centrum miasta

• Pozyskanie ponad 78 mln zł dofinansowa-
nia z Funduszu Na Rzecz Sprawiedliwej 
Transformacji 

Do pofabrycznych obiektów, które będą rewitalizowane 
w pierwszym etapie, przeniesie się Centrum Aktyw-
ności Obywatelskiej, w Fabryce powstanie także m.in. 
Centrum Senioralne i Integracji Międzypokoleniowej 
oraz scena dla Młodzieżowego Ośrodka Pracy Twór-
czej. Cały kompleks po rewitalizacji ma być w peł-
ni dostępny nie tylko dla seniorów, ale również osób 
mających trudności z poruszaniem się i z innymi nie-

• Stworzenie Strefy Smaku w sąsiedztwie 
Warsztatu

• Stworzenie strefy rekreacyjno-wypoczynko-
wej z łąką miejską, boiskiem do siatkówki, bo-
iskiem do gry w boule, ogrodem społecznym, 
oznaczeniem terenu i elementami tzw. małej 
architektury

W latach 2020-2023 ponad 
130 000 gości cyklu Fabryka 
Pełna Wydarzeń! 
Wydarzenia: Potańcówka mię-
dzypokoleniowa, Warsztaty dla 
dzieci, Joga na trawie, Klasyka 
w Fabryce, koncerty, spotkania, 
konferencje

7 punktów  
gastronomicznych 
w Strefie Smaku, 
w tym dwa punk-
ty całoroczne

160 wydarzeń  
w roku 2023, 

pełnosprawnościami. Kompleks będzie niezwykle eko-
logiczny, z instalacjami do gromadzenia i powtórnego 
wykorzystania wód deszczowych, zielonymi dachami, 
ogrodami deszczowymi, pompami ciepła i fotowoltaiką. 
Dodatkowo zaplanowano go jako przestrzeń, w której 
na każdym niemal kroku napotkamy miejsca opowiada-
jące historię dąbrowskiej fabryki obrabiarek, naszego 
miasta i regionu.

Na ekstraklasowych boiskach 
zadebiutowali w sezonie 
2014/2015 i od tego czasu nie-
przerwanie grają w najwyższej 
klasie rozgrywkowej. Przed 
startem aktualnego sezonu 
postawili sobie cel, aby zakwa-
lifikować się do rundy play-off 
i konsekwentnie do niego zmie-
rzają. Oprócz tego grają w Alpe 
Adria Cup, gdzie mają również 
ambitny cel, czyli obronę tro-
feum wywalczonego w minio-
nej edycji tych europejskich 
rozgrywek. A zatem mówiąc 
krótko, dużo u nich się dzieje. 

Sztab szkoleniowy i drużyna to prawdziwa mozaika 
osobowości, wywodząca się z różnych stron świata, 
która dziś żyje i pracuje w Dąbrowie. Jak się okazuje, 
polska codzienność nie jest taka zła, jak nieraz straszy 
się nią obcokrajowców.

- Nauczyłem się kilku słów i zwrotów np. „dzień dobry”, 
„jak się masz?”. Kiedy spotykam sąsiadów w bloku i wi-
tam się z nimi po polsku, to widzę jak mocno cieszy ich 

OŚ CZASU PROJEKTU FABRYKA PEŁNA ŻYCIA

fakt, że próbuję – nawet nieporadnie – ale powiedzieć 
coś w ich języku. Uśmiechają się, są dla mnie mili. To 
zupełnie odmienny obraz Polaków od tego, o którym 
słyszałem – mówił w wywiadzie dla sport.wprost.
pl Marc Garcia.
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Odpowiadając na potrzeby przedsiębiorców in-
kubator stale się rozwija. W odrestaurowanym 
budynku dworca PKP w centrum Dąbrowy Górni-
czej, gdzie znajduje się nowa siedziba, powstała 
przestrzeń, w której odbywać będą się szkolenia, 
warsztaty, konsultacje, a także będzie to miejsce 
pracy dla przedsiębiorców, którzy mogą skorzy-
stać ze wszystkich udogodnień jakie oferuje 
przestrzeń coworkingowa. Powstała również 
sala konferencyjna do 12 osób, pomieszczenie 
wielofunkcyjne do organizacji wydarzeń, które 
pomieści do 50 osób. Trwają także prace nad 
przygotowaniem miejsca pod podcastownię. 

LOKAL NA START
Sztandarowy program Dąbrowskiego Inku-
batora Przedsiębiorczości i Urzędu Miejskie-
go w Dąbrowie Górniczej.

To propozycja dla osób, które planują rozpoczę-
cie działalności gospodarczej, a także dla mikro 
i małych firm oraz spółek, które funkcjonują na 
rynku nie dłużej niż 5 lat. Program realizowany 
jest w formie konkursu, w którym nagrodą jest 
możliwość wynajęcia lokalu usługowego na pre-
ferencyjnych warunkach. 

By móc ubiegać się o lokale, uczestnicy progra-
mu muszą przedstawić m.in. opis planowanego 
przedsięwzięcia, swoje doświadczenie zawodo-
we, rozpoznanie rynku i wskazanie potencjal-
nych klientów oferowanych produktów czy 
usług, a także sposób ich dystrybucji. 

Do tej pory odbyło się 8 edycji programu „Lo-
kal na start”, w którym przyznano 34 lokale 
handlowo-usługowe. 

 
- Jestem wdzięczna, że 

w Dąbrowie Górniczej istnieje 
tak wspierająca inicjatywa jak In-

kubator. Jako młody przedsiębiorca 
czuję się zaopiekowana i niezwykle 
ciepło przyjęta do grona. Wiem, że 
mogę liczyć na wsparcie i korzystam 
chętnie z wielu konsultacji i spotkań. 
Porady są bardzo merytoryczne i pro-
fesjonalne, ale też prowadzone na luzie 
z dużą dawką humoru - mówi Anna 
Stach, przedsiębiorczyni  

z Dąbrowy Górniczej 

Wsparcie dla 
stawiających 
pierwsze 
biznesowe kroki
Dąbrowski Inkubator Przedsiębiorczości od ponad  
5 lat jest dynamicznym centrum wsparcia dla przed-
siębiorców z regionu. Organizowane są w nim szkole-
nia, warsztaty, spotkania z ekspertami. Społeczność 
przyszłych i obecnych przedsiębiorców może liczyć na 
bezpłatne doradztwo z zakresu marketingu, księgo-
wości, prawa, copywritingu czy pozyskiwania dotacji. 

Przez cały okres działania Inkubator zorganizował już ponad 80 szko-
leń i odbył blisko 2000 konsultacji, dzieląc się wiedzą praktyków, 
z którymi współpracuje. Jest to najprężniej działający inkubator 
w regionie, a Dąbrowa Górnicza znajduje się w czołówce miast 
województwa śląskiego, które wspierają przedsiębiorców 
w początkowej fazie rozwoju biznesu. 

Od kilku lat Dąbrowski Inkubator Przedsiębiorczości i działa-
nia miasta na rzecz przedsiębiorców są wzorem do naślado-
wania dla innych samorządów, które wielokrotnie podczas 
wizyt studyjnych w DIP czerpały dobre przykłady do wy-
korzystania w swoich miastach.  

Jest to także miejsce wymiany doświadczeń i nawiązywania 
relacji. Podczas spotkań BiznesChillout, BiznesMixer czy Za-
głębia Kobiet Przedsiębiorczych powstaje społeczność ludzi 
o podobnych zainteresowaniach i motywacjach, gotowych do 
współpracy.

- Super miejsce dla wszystkich, 
którzy chcą się rozwijać pod 
kątem prowadzenia i progresu 
swojego biznesu. Szkolenia, 
networking, wsparcie mery-
toryczne i przyjaźni ludzie, 
którzy go tworzą - mówi Anna 
Synowiec, właścicielka firmy 
Refresh4You

Nowa 
siedziba
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